
Opsamling på de tværfaglige evalueringer af Lys i øjnene gennemført i 
MED, bestyrelser og Handicaprådet

Forud for lederseminaret ultimo september har MED, bestyrelser og Handicaprådet gennemført 
evalueringer af de tværfaglige dele af Lys i øjnene. De tre fagområders evalueringer fremgår af de 
efterfølgende sider. Nedenfor er der fremhævet nogle af de tematikker, som fremgår af alle tre 
fagområder:

 Der er tilfredshed med samarbejdet med de fremskudte socialrådgivere.
 Det beskrives, at arbejdet med TOPI bevirker, at alle børn ses, og mistrivsel opdages tidligere. 

TOPI har styrket samarbejdet med forældrene og overgange.
 Der beskrives, at der er godt samarbejde og sammenhæng i overgange.
 Sprogarbejdet i Dagtilbud er styrket bl.a. igennem Hit med lyden.
 Arbejdet med forældreinddragelse er gennemgående og nævnes bl.a. i forhold til TOPI, 

sprogarbejdet, overgange og Den tværfaglige model.
 Det opleves, at den tværfaglige model styrker det tværfaglige samarbejde og kvalificerer 

arbejdet.



Evaluering af Viborg Kommunes børne- og ungdomspolitik ”Lys i øjnene”

Vuggestuens og børnehavens personale i MammenFri har evalueret Lys i øjnene med 
udgangspunkt i evalueringscirklen. I forbindelse med denne evaluering har personalet været 
meget praksisorienteret og har dermed haft fokus på, hvad de konkret har gjort i praksis i henhold 
til de fire spørgsmål. Nedenstående er det, jeg tænker, der er relevant for jer at have for øje.

1. Hvad er vores erfaringer?
TOPI er et brugbart redskab til at ”se” alle børn, men der efterspørges opfølgningskurser.
Gode erfaringer med det tværfaglige samarbejde med PPL.
Der ønskes kurser i forhold til sprogvurderinger.
Der stilles spørgsmålstegn ved, om vi fortsat kan efterleve politikkens mål set i lyset af 
stramme budgetter. Vi har hørt rygter om, at vi som private institutioner muligvis skal betale 
for eks. at få sparring vedr. et barn med PPL, så håber ikke, at det bliver en realitet.

2. Hvad har vi opnået?
Personalet spotter børnene tidligt via TOPI, så vi herved får iværksat en tidlig indsats, herunder 
inddragelse af PPL.

3. Hvad skal vi gøre?
Forslag om at inddele fagområderne i 0-3 år, 3-6 år og fra 6 år og opefter for at gøre det mere 
overskueligt.

4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
Ønske om at værdien ved bevægelse fremhæves i forhold til sundhedsfremme. 



Evaluering af ”Lys i øjnene”

Side 1 af 1

Hvem: Bestyrelsen, d. 27. april 2017

Hvad: Den tværfaglige del

1. Hvad er vores erfaringer?
 Børns udvikling
 Sprog området
 At forældrene støtter og prioriter de 

sociale fællesskaber
 Kommunikation i det dagligdagssprog – 

forældre og personalet
 Badminton i Houlkær
 Frivillighed
 Overgange:

o Tydelig forventningsafstemning og 
afklaring ifm. skift

 Sammenhæng og udsyn
 Fået mere fokus på fællesskaber – bøde 

børn og forældre
 Samarbejde med lokal området
 TOPI:

o Et godt redskab for såvel 
personale som forældre

o God trivsel underbygges af en 
tidlig indsats

o Styrket fokus på mistrivsel
o Beder samarbejde mellem 

forældre og personale
o Godt med en særlig bevågenhed 

omkring tidlig indsats

4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
 Større vidensdeling og accept af at andre 

løsninger er anvendelige.
 Årshjul så møder bliver afholdt
 Aftaler udføres
 Samarbejde dagtilbud og skoler

2. Hvad har vi opnået?
 Sprog

o Hit med lyden
o Børnene trives med sproglæring
o Børnene har højt niveau ved skole 

start
 Samarbejde med skolen
 Overgang: 

o Dagtilbud – skole
o Dagpleje – børnehave

 Flere børn i nyt fællesskab i Houlkær
 TOPI:

o Hjulpet børn til at trives
o Trivsels udfordringer opdages 

hurtigere

3. Hvad skal vi gøre?
 Holde ”gryden i kog”, i forhold til 

samarbejdet
 Mere planlægning, for at holde fast
 TOPI:

o Nuværende mål er fyldestgørende, 
så har ikke brug for flere pt.

 Færre mål, med større fokus på de blivende 
mål

 Mere af det der virker
 Bevar fokus på områder med tydelig positiv 

resultat



Evaluering af ”Lys i øjnene”

Side 1 af 2

Hvem: Område-MED

Hvad: Den tværfaglige del

1. Hvad er vores erfaringer?
 TOPI

o Vi ser alle børn og får forældrene med fra start
o 2 + 2 = 5
o Tværgående indsats

 Gode overgange – et større samarbejde
 Tydelige forventninger til medarbejder og forældre
 Marte Meo
 ”Lys i øjnene” er noget alle ansatte kender

o Lært at ”LIØ” bliver brugt i den offentlige debat
 Styrkelse af sundhedsplejen
 Den tværfaglige model - fokusgrupper

4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
 FGBL

o Skal kobles sammen med/ses i de øvrige ”papir” ex. 
TOPI

 Øget samarbejde med PPL
 Netværk

o Pædagogisk
o Lokalt
o Globalt

 Fokus på det der virker
 Frivillighed

2. Hvad har vi opnået?
 TOPI

o Beder forældresamarbejde
o Mere åbenhed i samarbejdet med forældrene
o Målrettet indsats for det enkelte barn

 Marte Meo
o Gør børnene til en del af fællesskabet. De får øje for 

hinanden og den enkeltes følelser og behov
 Fremskudte socialrådgiver – godt samarbejde
 Flygtninge indsatsen

o Muligt at ansætte personale til opgaven
 Overgange

o Større sammenhæng
o Møde det enkelte barn på den rigtige måde
o Nemmer for børn og forældre

3. Hvad skal vi gøre?
 Arbejde videre med det der ”lykkes”
 Endnu større fokus på samarbejdet mellem dagp., inst. og skole
 FGBL – sammenhæng skal kunne ses
 Mere fokus på sundhedsfremme
 TOPI – ”automatisere” arbejdet (vi ved hvad vi skal hvornår)



Evaluering af ”Lys i øjnene”

Side 2 af 2



Evaluering af Lys i øjnene.   Ørum Børnehus Vingevej 12 Ørum 8830 Tjele.             Den tværfaglige del:

1. Hvad er vores erfaring?
Hvad har virket godt? 
Hvad har vi lært?

4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
     Hvordan kan vi bygge videre på erfaringer? 
     Hvad skal vi lære for at nå i mål?

                                                                                                            PRO CES
Fokus gruppe møder. – Forældresamarbejde, faglig sparring, 
udviklingsplan, hvem gør hvad.
Topi – Overblik over udfordringer/kompetencer. Alle børn bliver set.
Talepædagoger lokalt/sprogfokus møder – Faglighed, sparring.
Marte Meo – Udvidet perspektiv. Godt redskab.
Tværfagligt samarbejde med skolen og dagplejen – Gode overgange.
Indblik i hinandens hverdag/faglighed.
Øget fokus på forældreinddragelse. Bedre samarbejde og udvikling.
Hit med lyden/Sprogarbejde: Bog de første 100 ord.
Super materiale og sparring fra sproghuset. 

Forældresamarbejde: Mere info om hvad vi laver og hvorfor.
Planlægning.
TOPI: Bruge de ressourcer det kræver – det er derfor det virker.
Pædagog på skolen: Husk forventningsafstemning med hinanden. Sæt 
rammen for målet.
Marte Meo: Sæt fokus på det. Det tager tid. Husk evaluering.
Tosproget: Bedre indkøring.
Fokus gruppe møde: Ofte langt imellem, god med psykolog fast i huset 
en gang pr. mdr. Sparring.

FORTID                                                                                                               NU TID                                                                                                       FREMTID
2. Hvad har vi opnået?

Hvad er de vigtigste resultater, vi har opnået?
Hvordan kan vi se resultaterne?

3. Hvad skal vi gøre?
Skal vi sætte nye mål på basis af vores erfaringer og hidtil opnåede resultater?

Fokus gruppe møder: Plan vi kan arbejde ud fra. Flere øjne, god sparring 
fra fagpersoner der ikke kender barnet. Supervission.
Topi: Kommer omkring alle børn. Der laves en indsats/handleplan, 
Bedre samarbejde med forældrene. Se også de små udfordringer barnet 
har. Tværfagligt opsamling fra alle. Forældrene kommer mere til os.
Talepædagog: Større engagement hos forældrene, samarbejde omkring 
barnet, arbejdsopgave både i hjemmet/børnehaven giver hurtig 
udvikling.
Hit med lyden/Sproghuset: God med kurser, Bamse biblioteket, 
Dialogisk læsning øget forældreansvar.
Tværfaglig samarbejde skole: Pæd. med på skolen, gode overgange. 
God samarbejde med skolen, fælles møder.
Tværfagligt med dagplejen: God opstart, kender barnet, 

Netværksmøder: Beder indhold på netværksmøderne. Nogle har været 
ok, men mange ikke så brugbare.
Fysisk tolk:
Ressourcer og de ambitioner/ mål vi sætter os, skal kunne forenes.
Forældresamarbejde: Skabe bedre ejerskab for børnehaven.

                                                                                                                           EFF EKT



Ørum Børnehus, Vingevej 12 Ørum 8830 Tjele Den fagfaglige del.
4. Hvad er vores erfaring?

Hvad har virket godt? 
Hvad har vi lært?

4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
     Hvordan kan vi bygge videre på erfaringer? 
     Hvad skal vi lære for at nå i mål?

                                                                                                            PRO CES
Årshjul – for grupperne. Overblik.
Topi
Den røde tråd – Ørum Børnehus. Faglighed.
Pædagogisklæreplan: God redskab.
Marte Meo
Supervision
Dele erfaring og viden, forskellige kompetencer.
Sprogpædagog i huset. Gør at vi kan klare mange udfordringer vedr. 
sproget selv. Sprogvurderinger, kurser fra sproghuset. Alle i huset har et 
god kendskab til sprogarbejde. (Hit med lyden)

Ledelse: Skal have overblik og i sidst ende tage ansvar for det der sker.
Marte Meo: Fokus på det – alle har været/skal på kursus.
Topi: Tage os tid til alle vinkler og perspektiver. Husk evaluering.
Børne-nette: Bedre til at bruge det. Kalenderen/invitationer.

FORTID                                                                                                               NU TID                                                                                                       FREMTID
5. Hvad har vi opnået?

Hvad er de vigtigste resultater, vi har opnået?
Hvordan kan vi se resultaterne?

6. Hvad skal vi gøre?
Skal vi sætte nye mål på basis af vores erfaringer og hidtil opnåede resultater?

Den røde tråd: Overblik. Planlægning.
Topi: Vi kommer godt omkring alle børn. Handleplaner. Fokus på det 
enkelte barn, God til sprog.

Investere den tid der skal til. Ikke gøre arbejdet halvt.
Fortsætte det gode arbejde, men samtidig passe på os selv.
Husk evaluering.
Hit med lyden – Vi bruger det ikke helt så meget som tidligere, er det 
ok??
Marte Meo: Fælles indsats/gruppesparring.

                                                                                                                           EFF EKT





Evaluering af ”lys i øjnene” sept. 2017                                                               

Med fokus på den tværfaglige del:

1. Hvad er vores erfaringer?
 Forældresamarbejde. Sammen med forældrene forbedres indsatsen og det gør en 

forskel. Samarbejdet er blevet mere "skemalagt".
 At udvikle metoder og praksis, der bidrager til at alle børn indgår i sunde 

fællesskaber.
 De gode overgange i børnenes liv.
 TOPI at vi får øjnene op for alle børn. Godt arbejdsredskab til at vurdere det enkelte 

barn.
 At de professionelle og forældrene indbyder hinanden til involvering og 

inddragelse.
 Fokus på samspil og sammenhænge. Lærings og udviklingsperspektivet er blevet 

bredere.
 Marte Meo - at vi har "samme" sprog - hvordan vi taler til børnene.
 Tidlig indsats - legestue i vuggestuen skaber fællesskaber samt understøtter 

relationerne mellem hjem og institution.
 "hit med lyden" - godt tværfagligt arbejdsredskab.

2. Hvad har vi opnået?
 Sammenhæng og udsyn:

- Alle får en god overlevering, både med forældre og de professionelle.
 Sundhedsfremme:

- At vi systematisk får drøftet alle børn og at der bliver inddraget mange 
forskellige perspektiver.

 Tværfagligt samarbejde skaber sammenhæng.
 At børn i rød eller gul position flytter sig mod grøn position. Vi oplever flere der 

flytter sig i positiv retning.
 Ensrettethed ved overleveringssamtaler.
 Nysgerrige børn, opmærksomme børn der er interesseret i fællesskabet.
 Vi har opnået at børn og forældre er trygge ved opstart i vuggestuen, da de kender 

de fysiske rammer og de voksne.
 Alle kender marte meo og bruger det i samværet med børnene - ingen skæld ud.
 At vi er bevidste om at være gode rollemodeller både overfor børn og voksne.
 Nemmere indkøring, trygge børn og voksne. Relationer mellem forældrene.
 Vi arbejder med de samme mål.
 Tidligere dialog med forældrene.



Evaluering af ”lys i øjnene” sept. 2017                                                               

 Styrket tværfaglig indsats for børn med særlige behov.

3. Hvad skal vi gøre?
 Overgangsskema revurderes i TOPI.
 Alle vuggestuer tilbyder legestuer som opstart/introduktion til institutionslivet.
 Vurdere drenge og piger udfra forskellige skemaer.
 Større fokus på indsatsdelen i TOPI
 Alle der arbejder direkte med børn og unge i B&U skal på marte meo.
 Prioritere at udarbejde og udføre handleplaner samt evaluere indsatsen - da vi ved 

at det virker.

4. Hvad skal vi lære?
 Vi skal bliver bedre til at lave handleplaner.
 At ordentlighed altid huskes.
 At være åben og ærlig overfor nye tiltag.
 Alle på marte meo kursus, hvilket bidrager til et fælles sprog og kultur
 Delagtiggøre de andre i de erfaringer og læring man har.
 Stille spørgsmål til hinanden og vores praksis



Evaluering af ”lys i øjnene” sept. 2017                                                               

Med fokus på den fagfaglige del

1. Hvad er vores erfaringer?
 Børn og unges udvikling og læring: 

- Aldersopdelte stuer (muligt at tilrettelægge mere målrettede aktiviteter der kan 
tilgodese den givne målgruppe.

- Det er mere overskueligt at vurdere gruppens individuelle børn, når man kan 
sammenligne med jævnaldrende

 Sundhedsfremme:
- At trivslen bliver vurderet systematisk vha TOPI
- At TOPI er et godt redskab, men at analysedelen godt kan forbedres
- Alle bliver set og hørt

 Læring:
- De fysiske rammer inde og ude tilgodeser spændende og udviklende 

læringsmiljøer

2. Hvad har vi opnået?
 Forældresamarbejde:

- Ensrettethed ved samtaler (2½-års, overlevering osv.)
- Gode dialoger og glade forældre
- Åbent hus i vuggestuegrupperne for kommende børn (skaber tryghed for både 

børn og forældre, at de kender huset og personalet)
 Fokus på Marte Meo principperne:

- Alle arbejder med dem
- Vi er bevidste om at være gode rollemodeller, både overfor børn og voksne.
- Vi oplever at børn i hele huset selv sætter ord på egne handlinger og benævner 

det de oplever.
 TOPI (sundhedsfremme og tidlig indsats):

- Vi kan arbejde med at alle børn trives, se udvikling fra gang til gang
- At udsatte børn kommer i bedre trivsel
- Tidlig indsats og synlighed på et barns trivsel over en periode. Ex. Barnet er 

stadig i gul position efter tre vurderinger. Kan vi rykke mere ved barnets trivsel, 
eller skal vi trække på nogle tværfaglige samarbejdspartnere.

- At alle børn bliver mere synlige – også de stille børn.
- Vi har børn som indgår socialt og som hjælper hinanden i dagligdagen i 

børnehuset.



Evaluering af ”lys i øjnene” sept. 2017                                                               

Hvad skal vi gøre?
 Vi er i opstartsfasen med ”fri for mobberi” – et arbejdsredskab som går hånd i hånd 

med marte meo.
 Alle personaler skal på Marte Meo, samt sikre opfølgning på personalemøderne
 Større fokus på indsatsen i TOPI
 Prioritere at arbejde med handleplaner og evaluere indsatsen.
 Evaluere målene løbende

Hvad skal vi lære for at lykkes?
 Stille spørgsmål til hinanden og vores praksis
 Delagtiggøre de andre i de erfaringer og den læring man selv opnår
 De som endnu ikke har været på Marte Meo kursus skal afsted. Hvilket bidrager til 

et fælles sprog og kultur.
 Vi skal blive bedre til at lave handleplaner



Tværfagligt: BØRNESYN

TOPI – overgangsprocedurer, fokusgrupper, fælles børn, fælles arbejde fælles 
sprog = styrket indsats

Grundlag for læring udspringer af politik og TOPI

Øget samarbejde

Fagfagligt, BØRNESYN

TOPI – trivselsmålinger, analysemodel

Øget forældreinvolvering/inddragelse OG øget børneinvolvering/inddragelse

BIC – Legestue/autentisk omsorgsgiver

Sundheds fokus (eks. på trivsel (sukker/mad/måltidspolitik)

Tværfagligt:

Øget samarbejde OG mere kompetent opgaveløsning - læringsbegrebet rummer 
nu den pædagogiske tilgang!

Konkrete tiltag – skole, naturskole, Øje på nye samarbejdspartnere – eks. 
Naturskolen

Fagfagligt:

Tidlig indsats, øget forældreinvolvering/inddragelse, læringsbegrebet rummer nu 
den pædagogiske tilgang! 

Efteruddannelse, forskningsprojekt BARNET I CENTRUM

Tværfagligt:

Fælles sprog OG forståelse

Øge samarbejde – ”hurtige” sagsgange

Fagfagligt:

Fastholde TOPI – trivselsmålinger, analysemodel

Fortsat øge forældreinvolvering/inddragelse

Prioritering af forældrerådgivning (alm. Forældre)

RELATIONS- og inklusions ARBEJDET I FOKUS

Undersøgende/nysgerrig undren
Tværfagligt:

Økonomiske ressourcer!

Fagfagligt:

Økonomiske ressourcer!

Prioritering af forældrerådgivning (alm. Forældre)

BØRNEHUSET LUPINMARKEN



Evaluering af Lys i øjnene - september 2017 Børnehuset Søndergaard 

Hvad er vores erfaringer? 

Børn og unges udvikling og læring: 
Vi har deltaget i VIDA hvor vi bl a andet satte fokus på den voksnes rolle i læringsperspektivet dels 
i de pædagogiske hverdagsrutiner og dels i de planlagte aktiviteter, altså den didaktiske del hvor 
forståelsen for og opmærksomheden på refleksionens betydning for medarbejderens bevidsthed om 
egen rolle i forhold til børns læring. 
Vi har erfaret at når vi skaber sammenhæng mellem det vi skriver i vores læreplan og det vi rent 
faktisk gør og når forældrene også oplever dette, så får vi positive tilbagemeldinger fra forældrene. 
Når den enkelte medarbejder har ejerskab, og selv har været med til at formulere læreplanen, 
opleves det også mere "sikkert" når man skal være i dialog med forældrene og den sikkerhed gør, at 
vi ved til enhver tid "står inde for det vi gør". 
Vi har gode erfaringer med at "gribe" forældrenes ønsker og ideer og lade det blive en del af 
hverdagens aktiviteter. 
Vi bruger børnenettet og de muligheder det giver for at vise forældrene billeder fulgt op af dagbøger 
og nyhedsbreve. 
Ligeledes bruger vi kommuniker på tryk og piktogrammer, særligt i vores SE gruppe. 

Fællesskaber: 
Vi har stort fokus på fællesskaber, både i det nære ligefra det enkeltes barns deltagelse og venskaber 
til jævnaldrende, fællesskaber hvor forældrene deltager og ud til de store fællesskaber hvor vi 
deltager i F.eks 112 dag, Snapsting osv. 
Vi arbejder med børneperspektivet og børns medindflydelse i hverdagen og ved at det har en positiv 
indflydelse på barnets selvværd når det inddrages. Det kan være indflydelse og medbestemmelse på 
aktiviteter og lege, på hvad vi skal spise til eftermiddagsmad - de bliver medinddraget i de gøremål 
vi har, store som små - F.eks bage boller, indvie ny cykel, ordne vasketøj, dække bord, rydde op, 
udendørs oprydning, købe ind til maddage i Bilka. 

Sundhedsfremme og tidlig indsats: 
Vi benytter os af den fremskudte socialrådgiver.
Vi trivsels vurderer via TOPI tre gange årligt alle børn. 
Vi arbejder tværfagligt.

Forældrene: 
Vi inddrager forældrene og har fokus på hvordan vi som professionelle er i dialog med forældrene. 
F.eks har vi arbejdet i pædagogisk netværk med medarbejdere fra andre daginstitutioner om 
domæner og de forskellige perspektiver vi kan tale udfra. 
Vi har et aktivt forældreråd der støtter om de sociale arrangementer der er. 
Vi kunne blive bedre til at inddrage forældrene i læreplans arbejdet. 

Sammenhæng og udsyn: 
Vi arbejder rigtig godt med overgange på Søndergaard. Modtager primært børn fra dagplejen og det 
fungerer fint med besøg og samtaler. 
Ligeledes samarbejdende 4-5 skoler hvert år hvor vi leverer børn til. Vi prioriterer at ALLE børn får 
besøgt deres skole sammen med kammerater og en fast voksen fra børnehaven inden skolestart. 



Vi samarbejder med skolen i distriktet ved at afholde møder hvor vi vidensdeler og 
erfaringsudveksler på børn/overgange/ læring med fælles grundlag for børns læring som 
omdrejningspunktet. 
I vores SE gruppe arbejdes der på at skabe sammenhæng for barnet i overgangene, så vi ender med 
det rette tilbud, i samarbejde med alle aktuelle tværfaglige partnere. 



Evaluering af Lys i øjnene 2017

Hvad har virket godt / hvad har vi lært :

 Fælles fokus i huset på børn
 Givende samarbejde på niveau4 møde
 Dårligt med psykologskifte flere gange
 Vi er blevet bedre til at finde ud af hvor vi kan hente hjælp og hvor vi skal hen
 At der er sat tid af til vidensdeling i huset

Hvad har vi opnået :

 At vi rent faktisk får videregivet til hinanden
 At vi har fået lavet struktur omkring fremlæggelserne 

Hvad skal vi gøre:

 Lave ny struktur omkring fremlæggelser
 Lave handleplanerne mere synlige og effektive
 Afsætte tid på stuemøder

Hvad skal vi lære for at lykkes:

 At vi kan nuancere ved at inddrage andre erfaringer og oplevelser
 At vi kan videreudvikle mere for inddragelse af andres erfaringer på konkrete børn, der er i fokus

 Den tværfaglige del :

 Godt samarbejde med fremskudt socialrådgiver – godt at lære hende at kende, vi kan bruge hende 
på flere måder

 Mange psykologskifte giver afbræk i forløb – forlængelse af ventetider, som jo er lange nok

Den faglige del :

 Godt at kunne trække på forskellige ressourcer personer, tale/høre, fysio, ressourcepædagog – 
nøjagtig hvor det giver mening. Givende input 



Evaluering af Lys i øjnene fra børnehuset Rørsangervej.

Tværfagligt

Sundhedsfremme og tidlig indsats

Det har været godt med den fremskudte socialrådgiver. 

Vi har opnået at forældre har fået hjælp til forældreopgaven

Det kobler institution og hjem

Systematikken i TOPI omkring trivselsundersøgelsen er god men det går ofte i stå, da systemet med flere 
fagpersoner er langsommeligt. 

Der kommer også fokus på børn i grøn position og vi får talt om hvad der bibeholder børnene i grøn 
position. Vi undgår at børnene kommer i gul position.

Dagtilbud

Sundhedsfremme og tidlig indsats

Vi har lært at vi skal være tydelige til fokusgruppemøder og være konkrete i hvad vi har brug for hjælp til

Vi kan blive bedre til at inddrage forældre tidligere

Vi har lært betydningen af deltagelse, opmærksomhedsfokus og kontrol/empati. Vi har fået fælles sprog 
omkring vuggestuepædagogikken. 

Vi skal fortsat filme og analysere film for at fastholde arbejdspunkterne

Tværfagligt og dagtilbud

Sundhedsfremme og tidlig indsats

Forældre 

Vi kan blive bedre til at arbejde videre med analysemodellen sammen med forældre

Det er vigtigt at have en god dialog og kontakt med forældrene. Nogen forældre skal mødes med dagligdags 
ting, for at føle sig mødt og set. 

Det smitter af på børnenes muligheder for at være en del af børnefællesskabet

En god kontakt skaber mulighed for at tale om de svære ting.

Vi skal være hurtigere til at opsøge forældrene når vi har en lille bekymring

Generelt 

Der opleves mange gentagelser i Lys i øjnene.  Og nogle steder det ud som om at der er opstået en træthed 
i forhold til at udarbejde indsatser.



From:                                 Kirsten Mygind
Sent:                                  25 Sep 2017 14:59:32 +0200
To:                                      Annemette Kjærulff Carril
Subject:                             evaluering af "lys i øjnene"

Hej AnneMette

Jeg har ikke været en del af processen omkring evaluering af ”lys i øjnene”, da jeg først er startet som leder 
d 16/8.

Men her er referatet fra evalueringen

Mvh Kirsten

 

 

Evaluering og gennemgang af Lys øjnene.

Anvendt evaluerings cirklen.

1.      Hvad er vores erfaringer?
Tværfagligt: godt med fokusgruppe møder m/inddragelse af forældre. Forskellige faggrupper byder 
ind. Bred belysning af problematik. Forældrene ses som samarbejdspartnerne/ressource.
Arbejdet med overgange virker godt.
Tydelighed om at der skal arbejdes med overgange. 
Enkelte gange kommer sundhedsplejersken ikke.
Det øgede samarbejde mellem instanserne er godt.
God viden om muligheden for den tværfaglige indsats overfor barnet.
Forskellige og nye øjne på barnet.
Et tværfagligt samarbejde fremskynder ind i mellem processen med et barn.
Systematiks/tovholder – vi ved hvordan vi skal handle.
Overlevering – videndeling

2.      Hvad har vi opnået?
Dagtilbud: didaktikken læren og læring og læringsmiljøer
Fællesskaber/venskaber
Positiv fremgang m. barnet grundet fælles fokus – det er gode arbejdsredskaber.
Bedre trivsel børnene i mellem. Børn i udsat position i bedre trivsel.
Vi får en afklaring
Bedre positiv samarbejde – kendskab til hinanden.
 

3.      Hvad skal vi gøre?
Et huske skema for at få spurgt grundigt ind – for at få alt med.
Hurtigere til at få fagperson ud og afklare en undring.
Blive bedr/gode til det vi er i gang med.

Hurtigere til at sætte en proces i gang



Hvem: Område-bestyrelsen Nord

Hvad: Den tværfaglige del

1. Hvad er vores erfaringer?
 Øget grad af forældreinvolvering/forældredeltagelse
 Implementering og anvendelse af TOPI – systematik, og 

drøftelse af barnets udvikling og trivsel
 Inddragelse af børnene i hverdagen/dagligdagen 

(børnemiljø/børnedemokrati)
 Fagligt fokus på at møde børnene for dem de er 
 Plads til og mulighed for at indgå i forskellige fællesskaber
 Styrket samarbejdet mellem dagtilbud og skole
 Fremskudt socialrådgiver

4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
 Bedre normering, prioritering af indsatser
 Tidlig prioritering (også af midler) for større effekt og gevinst på 

længere sigt.

2. Hvad har vi opnået?
 Tidligere indsats den tværfaglige model – f.eks. 

fokusgruppemøder
 Fagligt løft 
 Fremskudt socialrådgiver i alle områder
 Inddragelse af tværfaglige fagligheder, og bedre indsatser 
 Øget børneinvolvering i dagligdagen

3. Hvad skal vi gøre?
 Fortsat sætte mål for det tværfaglige arbejde
 Fortsætte indsatsen i den tværfaglige arbejde
 Fortsat være ambitiøse og målsætte for vores børn
 Fokus på øgning af ressourcer 
 Inddragelse af frivillige – væsentlig fokus på organiseringen, og 

ressourcer til implementering
 Fokus på 0-6 år som fundament for barnets mulighed for at 

mestre eget liv – ikke kun fokus på overgange til skole. Fokus på 
god opstart i dagtilbud, leg og læring, udvikling og trivsel. Gode 
overgange indenfor 0-6 år.



Hvem: Område Med – Nord
Hvad: Den tværfaglige del

1. Hvad er vores erfaringer? - Hvad har virket godt? - Hvad har vi 
lært?

 Fokus på vigtigheden af at være en del af et fællesskab og gode 
relations dannelse

 Tværfagligt samarbejde er vigtigt, øger indsatsen for barnet
- Systematikken virker

 Øget fokus på sprogindsatsen
 TOPI gør at alle børn ses.
 Fokus på overgange fra et dagtilbud til et andet – letter opstarten.
 Større grad af forældreinvolvering/forpligtigende samarbejde.

- Forældrene er før på banen i forhold til handleplaner
 Bedre fysiske rammer har betydning
 Vigtigt med fokus på mål – kan fjerne fokus fra processen evt. 

sætte delmål.
 Det virker at arbejde systematisk (TOPI/VIDA)
 Fremskudt socialrådgiver – det virker/styrk indsatsen fx på fokus 

gr. møder

4. Hvad skal vi lære for at lykkes? – hvordan kan vi bygge videre på 
erfaringer? Hvad skal vi lære for at nå i mål?
 Vi skal lære at vi har et fælles mål – ikke bare vide det 
 Give nye tiltag den tide der skal til ifht. implementeringen, for at 

tingene lykkes optimalt.
 Fokus på det der virker….
 Fremskudt soc. rådgiver i fx fokusgrupper, hvor det giver mening.
 Sætte tværfaglige værdier til diskussion, for at få indblik i og 

forståelse for hinandens ”fokus” (dagtilbud/skole)
 Fælles fagligt fokus/indsats fx Marte Meo.
 Forældre involvering – gå nye veje

2. Hvad har vi opnået? - Hvad er de vigtigste resultater, vi har 
opnået? - Hvordan kan vi se resultaterne?

 Bedre overgange og sammenhænge i barnets liv.
 Fælles sprog – tværfagligt
 Vi har fået større fokus på sunde fællesskaber - at alle børns skal 

være en del af et fællesskab
 Engagerede/involverede forældre som tager imod vores tilbud om 

samarbejde omkring deres børn fx fremskudt soc. rådgiver.
 Større sammenhængskraft, faglighed og mål  0 – 18 år
 Fælles børnesyn på vej…..
 Tidligere indsats og fokus på alle børn 
 Fokus på læringsmiljøer og kontekst betydning for barnet.
 TOPI har skabt helhed i børns liv(overgange), vigtig viden går ikke 

tabt, stilladset bygges videre

3. Hvad skal vi gøre? – skal vi sætte nye mål, på basis af vores 
erfaringer og hidtil opnåede resultater?
 Fortsat fokus på forældresamarbejde/forældreinvolvering – nye 

veje/måder
 Fortsætte indsatsen og være ambitiøse
 Fortsat arbejde med og udvikle fælles børnesyn 0 – 18 år
 Bruge viden der virker/det der lykkes = skærpe indsatsen 0 – 6 år.
 Arbejde videre med fælles grundlag for læring
 Sætte mål for inddragelse af lokalsamfund/nærmiljø
 Vi skal turde lære af hinanden og udfordre hinandens praksis på 

tværs af B&U
 Prioriterer indsatsen/tiltag der fremmer

- sammenhængskraft, fælles teoretisk udgangspunkt, fælles sprog 
Stadig fokus på sammenhænge/overgange i barnets live også 0 – 3 
år



Evaluering af ”Lys i Øjnene” fra Dagtilbud - område Sydøst 2017

1. Hvad er vores erfaringer?
Børnehuse og Dagplejen:
 At vi kender politikken på tværs af fagligheder (PPL, Skole, 

Dagtilbud og Familieafdelingen)
 At der bliver handlet på det den Tværfagligemodel- eks på 

hurtig handlen – overgreb på barn. 
 Især samarbejdet med den fremskudte socialrådgiver – der er 

vejledning på eksempelvis forældre samarbejde.
 Systematikken i den Tværfagligemodel – den anvendes og 

personalet kender de forskellige niveauer.
 Der er generelt ikke noget vi kan være uenige i. Vi kan kende 

anvende og kende egen praksis.

 Gode erfaringer med forældreinddragelse – kommer på banen 
tidligere, 

 Sparring/fælles oplevelser med kolleger/pædagoger 
(heldagslegestue)

 Vi ser ”det samme”
 TOPI er fantastisk
 Brug af ressourcepædagoger
 Positivt med andre fagpersoner
 Godt med fokusgruppemøder/ sprogfokusmøder
 Gør brug af arbejdsredskaber, f.eks. LP analyse model
 Godt samarbejde med skole 

Områdebestyrelsen:
 Generelt vil vi indlede med at vi langt hen af vejen er enige i 

målsætninger og indsatser. Langt de fleste er svære at være 
uenige i.

4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
Børnehuse og Dagplejen:
 At det kan kræve mere forståelse og kendskab til hinandens 

praksis for at opgaverne kan lykkes. (Skole/dagtilbud) det som 
lykkes i dagtilbud kan ikke altid overføres til skole osv.

 At vi husker, at evaluere samarbejdet med hinanden – også at 
rose de ting som vi har været fælles omkring på tværs af 
forvaltninger – Eks hvis vi har haft en fælles ”sag” i dagtilbud 
og familieafdelingen. Der familier, som klare sig godt efter 
fælles samarbejde. Hvad gjorde vi godt sammen.

 Mere udvikling på samarbejde dagpleje- børnehave- skole
 Mere forældreinddragelse
 Sikre den tidlige indsats med de ”nødvendige” fagpersoner 

rundt om bordet
 Ressourcerne skal være inden for rækkevidde



 Vi har drøftet at det er meget vanskeligt at kommentere på 
hvilke målsætninger og indsatser der skal være mere 
visionære og hvilke der skal nedtones, fordi vi ikke kender 
status på tiltagene lokalt og generelt. Det betyder at vi som 
forældre, kun har subjektive oplevelser at forholde os til og 
dermed ikke kan give en nuanceret evaluering.

 Evalueringscirklen har været vanskelig at anvende for 
områdebestyrelsen.

2. Hvad har vi opnået?
Børnehuse og Dagplejen:
 At der samarbejdes på tværs af fagligheder
 At forældre ser positivt på samarbejdet med andre fagligheder 

(familieafdelingen, PPL m.m.)    
 Trivsel ved børnene – eksempelvis efter, at forældre har 

deltaget i ”De utrolige år”
 At vi har holdt oplag for forældre om – It i dagtilbud, sprog, 

Marte MEO og hvordan Vida projektet var en del af hvordan vi 
gør alle børn Robuste (fokus var også hvad forældre generelt 
kunne bidrage med) Forældre har efterfølgende fået materiale 
som anvendes i institutionen.

 Forældresamarbejde lykkes
 Fælles fokus på barnet
 Sender trygge børn videre i skolen
 Understøtte det vi gør i forvejen
 Tager afsæt i det, som virker- Marte Meo
 Når vi ser barnet i trivsel
 Samarbejdet lykkedes.
 Når vi ser, at barnet bliver ”rigtigt” placeret videre i bh- f.eks. 

barn i rød position
 Genkendelighed ved at gøre brug af den samme 

ressourcepædagog i huset

3. Hvad skal vi gøre?
Børnehuse og Dagplejen:
 Evt. mere fokus på hvad vi forventer af forældre.
 At vi og forældres tilgang til PPL kan gøres mindre 

omstændighed. Vores succes med de fremskudte 
socialrådgivere kan bruges i PPL samarbejde. Det vil lette 
sagsgange. At det skal være muligt at snakke med Psykolog, 
tale elle fys/Ergo uden at alle skal deltage på 
fokusgruppemøde. Det kan være et problem, som kan løses 
med en mindre involvering af alle faggrupper. 

 Øget samarbejde med skolen i forhold til hele familien-
børnehavebarn - skole-SFO

 Gøre mere brug af fremskudt social rådgiver
 TOPI- gevinst ved faglig sparring i legestuegrupperne-

fortsættes
 Fokus på overgangsskemaer fra sundhedsplejen
 Bevidsthed om, hvordan vi bruger den DTM 
 Ressourcepædagog ud i børnehave til observationer forinden 

fokusgruppemøder





Tværfaglige del
1. hvad er vores erfaringer? 4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
Man fra starten ved, hvilken arbejdsgang der er, når man har en bekym- Være skarp på det systemiske
ring. Inddrage forældrene
Fokusgruppemøder, ressourcekorps, TOPI Bruge vores tværfaglige samarbejdspartnere
Kollegaer, drøftelse af børn med kollegaer, TOPI Skabe genkendelighed, så vi alle (sundhedsplejersken, pæd m.m.) siger
Tættere forældresamarbejde det samme
Faglig styrkelse ved ikke at fejlfinde, men se positivt på udfordringen. Jo hurtigere vi kommer i gang, jo hurtigere synlige forældre
Overordnet fælles indsats, med samme mål. Blive ved med at være nysgerrige og undrende
Godt med systematikken i det tværfaglige samarbejde. Kendskab til modellen og bruge hinandens ekspertise
Flere syn på udfordringen udvikler, og skaber vished for, at det er for 
barnets bedste.
Styrket refleksion.

2. Hvad har vi opnået? 3. Hvad skal vi gøre?
Tillid fra forældrene Hjælpe forældrene til at forstå, at hjælp udefra ikke er farlig
Godt forældresamarbejde Forebygge hvor vi undrer os
Faglig dokumentation Blive ved med at bruge hinandens fagligheder
TOPI som gør, man skal forholde sig til det enkelte barn Fortsat bygge videre på det, som har virket godt.
Større overblik Blive endnu bedre til at gøre brug af de forskellige personer i det 
Fælles arbejde omkring det enkelte barns udfordringer tværfaglige team.
Samarbejde med forældre giver resultater Bygge videre på de gode resultater
Vished om proceduren i samarbejdet. Fint at kunne "ad hoc" indkalde
personer til møder, så der ikke bruges unødige ressourcer
Et godt samarbejde, hvor barnet er i fokus.
Resultaterne ses ved børnene (når der er bekymringer), møderne har
en effekt og påvirker barnet i en positiv udvikling



Evaluering af den tværgående indsats i ”Lys i Øjnene” 

fra Lokal Med i Løgstrup Børnehus – Område Nord

Hvad er vores erfaringer?
Hvad har virket godt? Hvad har vi lært?

 Det fælles læringsgrundlag, TOPI og børnepolitikken er 
sammenhængende og er med til at skabe struktur og overblik i 
indsatserne i det pædagogiske arbejde.

 TOPI systematik – sikrer at vi ”ser” på alle børn
 Overgange
 Tværfagligt samarbejde i struktur
 Forældre kommer før på banen end tidligere

Hvad skal vi lære for at lykkes?
Hvordan kan vi bygge videre på erfaringerne? Hvad skal vi lære for at 
nå i mål?

 Bedre mulighed for indsats for det enkelte barn sikres ved 
tildeling af flere ressourcer til dagtilbud.

 I højere grad at turde lære af og udfordre hinandens praksisser 
på tværs af dagpleje, børnehuse og skoler.

 Arbejde endnu mere målrettet med forældreinddragelse og 
ansvar i praksis

 Fokus på inddragelse af det omkringliggende samfund i vores 
indsatser

Hvad har vi opnået?
Hvad er de vigtigste resultater, vi har opnået? Hvordan kan vi se 
resultaterne?

 Større sammenhængskraft og tidligere indsats i kraft af 
sammenhængende indsatser.

 På vej til opnåelse af fælles børnesyn
 Hurtigere sagsbehandling mellem tværfaglige parter
 Forældrene er inddraget langt tidligere.

    

Hvad skal vi gøre?
Skal vi sætte nye mål på basis af vores erfaringer og hidtil opnåede 
resultater?

 Fortsat arbejde på den fælles faglige forståelse og det fælles 
sprog – holde ”liv i gryden”…

 Optimere samarbejdet tværfagligt ved at have fokus på 
arbejdsgange.





Hvem: Skals Børnehuse

Hvad: Den tværfaglige del

Hvad er vores erfaring?

 Øget forældreinvolvering.
 Øget fokus på læringsmiljøer.
 Fælles sprog omkring alle overgange.
 TOPI – fælles systematik.
 Styrket samarbejde med skole/dagpleje/vuggestue.
 Fremskudt socialrådgiver.

Hvad skal vi lære for at lykkes?

 Større indsats for 0 – 6 års området.
 Bedre normering.

Hvad har vi opnået?

 Fælles systematik i overleveringer – på alle overgange.
 Tidlig indsats i kraft af fokusgrupper og TOPI.
 Fremskudt socialrådgiver i alle områder.
 Større forældreinvolvering/forældredeltagelse.

Hvad skal vi gøre?

 Mere tværfaglig sparring.
 Større tildeling af ressourcer til tværfagligt samarbejde.
 Forsat have mål for dagtilbud.
 Ikke kun have fokus på overgangen til skole, men også på 

overgangen fra dagpleje/vuggestue børnehave, dagtilbud 
til dagtilbud og fra hjem til dagpleje/vuggestue.



From:                                 Annette Holmegaard Olsen
Sent:                                  27 Sep 2017 12:21:36 +0200
To:                                      Annemette Kjærulff Carril
Subject:                             Lys i øjnene - 3 pointer fra Mønsted Børnehus

Tværfaglige
1)
Tidlig indsats: Systematikken og det ”fælles sprog” i TOPI betyder at vi sammen med forældre og 
tværfaglige professionelle ”rykker mere” på trin 2 (tværfaglige model).
Når vi sammen laver en indsats omkring barnet, og har fokus på den værdi og ressource, der ligger hos 
forældrene, lykkes vi med at hjælpe barnet i trivsel og deltagelsesmuligheder i fællesskabet.
OBS: på at sproget i TOPI skal være ressource tænkende. De ord vi knytter til barnet får betydning for vores 
børnesyn.
 
Dagtilbud:
2)
De bedste læringsmiljøer rummer det enkelte barns ressourcer og behov og støtter op om barnets 
deltagelsesmuligheder i fællesskabet.
Forventning til forældrene om at bidrage til barnets læring styrker læringsmiljøet.
3)
Forældrenetværk omkring børnegruppe er en stor ressource og har så stor værdi for børnegruppens trivsel. 
Læring og fællesskab, at det bør prioriteres 0-18 år!
 
Med venlig hilsen

Annette Holmegaard Olsen
Børnehusleder, Mønsted Børnehus

Viborg Kommune
Børn & Unge
Mønsted Børnehus
Blegevej 22, Mønsted
8800 Viborg
Direkte tlf.: 87 87 15 10
Mail: ao4@viborg.dk
 



Tange d. 28 september 2017

Evaluering af `Lys i øjnene`

Vi har på et personalemøde evalueret materialet `Lys i øjnene`.

Konklusionen er, at det er et materiale, der fint og enkelt beskriver hvordan det pædagogiske arbejde gerne 
skulle være. Det er også en god beskrivelse af det arbejde vi her i Tangelopperne laver hver dag. Som sagt 
er det et materiale- en slags paraply, der beskriver og ikke så meget et arbejdsmateriale, forstået på den 
måde, at der ikke som sådan er noget at gå ud fra, såsom spørgsmål der giver mulighed for refleksion eller 
debat i personalegruppen. Dermed er det i vores øjne mere et mål end en procesvejledning. 

Derfor har vi ikke brugt `lys i øjnene´ ret meget, men har taget den frem engang imellem for at se, om vi 
stadig lever op til `lys i øjnene`.

I forhold til det tværfaglige samarbejde har vi oplevet at det kan være lidt firkantet i forhold til fx 
skoleudsættelse. Det er fint med principper og normer, men for nogle børn er det deres tarv at få en 
skoleudsættelse, hvor kommunen som princip ikke skoleudsætter børn, uden virkelig store argumenter og 
test. Her er der efter vores mening plads til forbedring, for at tage hensyn til det enkelte barn og dets lys i 
øjnene.

Mvh. 

Maibritt Birk Christensen

Afdelingsleder i Børnehaven Tangelopperne



Evaluering af ”Lys i øjnene”

Børnehusene i Stoholm – Fyrrevænget og Rådhushaven

Personalet har på personalemøde med MED-status evalueret og drøftet ud fra det udsendte 
evalueringsmateriale – det var lidt svært, synes de – her er hvad de har haft af drøftelser og 
tanker:

A/den tværfaglige del:

1. Hvad er vores erfaringer?
 Fokusgruppemøder – det kan være en udfordring, at der er en bestemt tidsramme 

(har oplevet at der i samtalen kan mangle tid, hvis der dukker noget op undervejs). 
Det er ikke altid, at vi får noget brugbart med derfra.

 Vi kender arbejdsgangen, når vi møder en bekymring
 I forhold til den tværfaglige model, at kollegaer inddrages før forældrene, ift. 

sparring og ser vi det samme?

2. Hvad har vi opnået?
 Den tværfaglige model – forældresamarbejdet er kommet mere i fokus
 Den tværfaglige model giver større kendskab til eksterne samarbejdspartnere

3. Hvad skal vi gøre?
 At den tværfaglige model bliver en del af vores velkomstfolder
 Tænke den tværfaglige og faglige del under et fælles
 Mere samarbejde med sundhedsplejen omkring overvægt, dårlige tænder, kost 

mm. 

4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
 Den tværfaglige model – det er en læring, at få fremlagt en bekymring for 

forældrene på en god måde
 Vi skal blive bedre til at søge ”råd og vejledning” tidligt i processen, hvis/når vi står i 

en udfordring, så vi netop fanger det i opløbet inden vi får behov for at bringe det 
på fokusgruppemøde

 Mere fokus på hvad vi skal hjælpe eller søge hjælp til i børnehusene ift. 
fokusgruppemøder

 Blive bedre til at tage imod hjælp og henvende os til vores samarbejdspartnere – de 
tilbyder deres hjælp



B/den faglige del:

1. Hvad er vores erfaringer?
 Tidlig indsats ”lønner sig”
 Positivt at medinddrage forældrene så tidligt som muligt
 TOPI – godt og positivt. Vi kommer omkring alle børn 3 x årligt og igangsætter 

handleplaner
 God forældreinddragelse
 Overleveringer mellem dagpleje/vuggestue og børnehaven virker – der kan dog 

være stor forskel på overleveringerne
 Dygtige ressourcepædagoger – hvor vi kan bruge deres kompetencer i husene

2. Hvad har vi opnået?
 Mere samarbejde internt med forældre og husene imellem 
 Gode overgange mellem børnehave og skole. Børnene føler sig trykke
 God hjælp til at forstå fra Sproghuset

3. Hvad skal vi gøre?
 Overgangsskemaer til skolen er et stort stykke papirarbejde for personale og 

forældre og der kan være forvirring omkring hvilke papirer der skal bruges hvornår. 
Kan være i tvivl om det store stykke papirarbejde giver mening, når der samtidig 
foregår en mundtlig overlevering sammen med forældrene

 Mere synlighed ift. hvilke kompetencer vi kan benytte os af ift. 
ressourcepædagogerne

4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
 Et mere gennemsigtigt papirarbejde ift. overlevering til skole



Evaluering af ”Lys i øjnene”

Børnehusene i Stoholm – Fyrrevænget og Rådhushaven

Personalet har på personalemøde med MED-status evalueret og drøftet ud fra det udsendte 
evalueringsmateriale – det var lidt svært, synes de – her er hvad de har haft af drøftelser og 
tanker:

A/den tværfaglige del:

1. Hvad er vores erfaringer?
 Fokusgruppemøder – det kan være en udfordring, at der er en bestemt tidsramme 

(har oplevet at der i samtalen kan mangle tid, hvis der dukker noget op undervejs). 
Det er ikke altid, at vi får noget brugbart med derfra.

 Vi kender arbejdsgangen, når vi møder en bekymring
 I forhold til den tværfaglige model, at kollegaer inddrages før forældrene, ift. 

sparring og ser vi det samme?

2. Hvad har vi opnået?
 Den tværfaglige model – forældresamarbejdet er kommet mere i fokus
 Den tværfaglige model giver større kendskab til eksterne samarbejdspartnere

3. Hvad skal vi gøre?
 At den tværfaglige model bliver en del af vores velkomstfolder
 Tænke den tværfaglige og faglige del under et fælles
 Mere samarbejde med sundhedsplejen omkring overvægt, dårlige tænder, kost 

mm. 

4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
 Den tværfaglige model – det er en læring, at få fremlagt en bekymring for 

forældrene på en god måde
 Vi skal blive bedre til at søge ”råd og vejledning” tidligt i processen, hvis/når vi står i 

en udfordring, så vi netop fanger det i opløbet inden vi får behov for at bringe det 
på fokusgruppemøde

 Mere fokus på hvad vi skal hjælpe eller søge hjælp til i børnehusene ift. 
fokusgruppemøder

 Blive bedre til at tage imod hjælp og henvende os til vores samarbejdspartnere – de 
tilbyder deres hjælp



B/den faglige del:

1. Hvad er vores erfaringer?
 Tidlig indsats ”lønner sig”
 Positivt at medinddrage forældrene så tidligt som muligt
 TOPI – godt og positivt. Vi kommer omkring alle børn 3 x årligt og igangsætter 

handleplaner
 God forældreinddragelse
 Overleveringer mellem dagpleje/vuggestue og børnehaven virker – der kan dog 

være stor forskel på overleveringerne
 Dygtige ressourcepædagoger – hvor vi kan bruge deres kompetencer i husene

2. Hvad har vi opnået?
 Mere samarbejde internt med forældre og husene imellem 
 Gode overgange mellem børnehave og skole. Børnene føler sig trykke
 God hjælp til at forstå fra Sproghuset

3. Hvad skal vi gøre?
 Overgangsskemaer til skolen er et stort stykke papirarbejde for personale og 

forældre og der kan være forvirring omkring hvilke papirer der skal bruges hvornår. 
Kan være i tvivl om det store stykke papirarbejde giver mening, når der samtidig 
foregår en mundtlig overlevering sammen med forældrene

 Mere synlighed ift. hvilke kompetencer vi kan benytte os af ift. 
ressourcepædagogerne

4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
 Et mere gennemsigtigt papirarbejde ift. overlevering til skole



Tværfagligt: BØRNESYN

TOPI – overgangsprocedurer, fokusgrupper, fælles børn, fælles arbejde fælles 
sprog = styrket indsats

Grundlag for læring udspringer af politik og TOPI

Øget samarbejde

Fagfagligt, BØRNESYN

TOPI – trivselsmålinger, analysemodel

Øget forældreinvolvering/inddragelse OG øget børneinvolvering/inddragelse

BIC – Legestue/autentisk omsorgsgiver

Sundheds fokus (eks. på trivsel (sukker/mad/måltidspolitik)

Tværfagligt:

Øget samarbejde OG mere kompetent opgaveløsning - læringsbegrebet rummer 
nu den pædagogiske tilgang!

Konkrete tiltag – skole, naturskole, Øje på nye samarbejdspartnere – eks. 
Naturskolen

Fagfagligt:

Tidlig indsats, øget forældreinvolvering/inddragelse, læringsbegrebet rummer nu 
den pædagogiske tilgang! 

Efteruddannelse, forskningsprojekt BARNET I CENTRUM

Tværfagligt:

Fælles sprog OG forståelse

Øge samarbejde – ”hurtige” sagsgange

Fagfagligt:

Fastholde TOPI – trivselsmålinger, analysemodel

Fortsat øge forældreinvolvering/inddragelse

Prioritering af forældrerådgivning (alm. Forældre)

RELATIONS- og inklusions ARBEJDET I FOKUS

Undersøgende/nysgerrig undren
Tværfagligt:

Økonomiske ressourcer!

Fagfagligt:

Økonomiske ressourcer!

Prioritering af forældrerådgivning (alm. Forældre)

BØRNEHUSET LUPINMARKEN



Evaluering af Lys i øjnene - september 2017 Børnehuset Søndergaard 

Hvad er vores erfaringer? 

Børn og unges udvikling og læring: 
Vi har deltaget i VIDA hvor vi bl a andet satte fokus på den voksnes rolle i læringsperspektivet dels 
i de pædagogiske hverdagsrutiner og dels i de planlagte aktiviteter, altså den didaktiske del hvor 
forståelsen for og opmærksomheden på refleksionens betydning for medarbejderens bevidsthed om 
egen rolle i forhold til børns læring. 
Vi har erfaret at når vi skaber sammenhæng mellem det vi skriver i vores læreplan og det vi rent 
faktisk gør og når forældrene også oplever dette, så får vi positive tilbagemeldinger fra forældrene. 
Når den enkelte medarbejder har ejerskab, og selv har været med til at formulere læreplanen, 
opleves det også mere "sikkert" når man skal være i dialog med forældrene og den sikkerhed gør, at 
vi ved til enhver tid "står inde for det vi gør". 
Vi har gode erfaringer med at "gribe" forældrenes ønsker og ideer og lade det blive en del af 
hverdagens aktiviteter. 
Vi bruger børnenettet og de muligheder det giver for at vise forældrene billeder fulgt op af dagbøger 
og nyhedsbreve. 
Ligeledes bruger vi kommuniker på tryk og piktogrammer, særligt i vores SE gruppe. 

Fællesskaber: 
Vi har stort fokus på fællesskaber, både i det nære ligefra det enkeltes barns deltagelse og venskaber 
til jævnaldrende, fællesskaber hvor forældrene deltager og ud til de store fællesskaber hvor vi 
deltager i F.eks 112 dag, Snapsting osv. 
Vi arbejder med børneperspektivet og børns medindflydelse i hverdagen og ved at det har en positiv 
indflydelse på barnets selvværd når det inddrages. Det kan være indflydelse og medbestemmelse på 
aktiviteter og lege, på hvad vi skal spise til eftermiddagsmad - de bliver medinddraget i de gøremål 
vi har, store som små - F.eks bage boller, indvie ny cykel, ordne vasketøj, dække bord, rydde op, 
udendørs oprydning, købe ind til maddage i Bilka. 

Sundhedsfremme og tidlig indsats: 
Vi benytter os af den fremskudte socialrådgiver.
Vi trivsels vurderer via TOPI tre gange årligt alle børn. 
Vi arbejder tværfagligt.

Forældrene: 
Vi inddrager forældrene og har fokus på hvordan vi som professionelle er i dialog med forældrene. 
F.eks har vi arbejdet i pædagogisk netværk med medarbejdere fra andre daginstitutioner om 
domæner og de forskellige perspektiver vi kan tale udfra. 
Vi har et aktivt forældreråd der støtter om de sociale arrangementer der er. 
Vi kunne blive bedre til at inddrage forældrene i læreplans arbejdet. 

Sammenhæng og udsyn: 
Vi arbejder rigtig godt med overgange på Søndergaard. Modtager primært børn fra dagplejen og det 
fungerer fint med besøg og samtaler. 
Ligeledes samarbejdende 4-5 skoler hvert år hvor vi leverer børn til. Vi prioriterer at ALLE børn får 
besøgt deres skole sammen med kammerater og en fast voksen fra børnehaven inden skolestart. 



Vi samarbejder med skolen i distriktet ved at afholde møder hvor vi vidensdeler og 
erfaringsudveksler på børn/overgange/ læring med fælles grundlag for børns læring som 
omdrejningspunktet. 
I vores SE gruppe arbejdes der på at skabe sammenhæng for barnet i overgangene, så vi ender med 
det rette tilbud, i samarbejde med alle aktuelle tværfaglige partnere. 



Tange d. 28 september 2017

Evaluering af `Lys i øjnene`

Vi har på et personalemøde evalueret materialet `Lys i øjnene`.

Konklusionen er, at det er et materiale, der fint og enkelt beskriver hvordan det pædagogiske arbejde gerne 
skulle være. Det er også en god beskrivelse af det arbejde vi her i Tangelopperne laver hver dag. Som sagt 
er det et materiale- en slags paraply, der beskriver og ikke så meget et arbejdsmateriale, forstået på den 
måde, at der ikke som sådan er noget at gå ud fra, såsom spørgsmål der giver mulighed for refleksion eller 
debat i personalegruppen. Dermed er det i vores øjne mere et mål end en procesvejledning. 

Derfor har vi ikke brugt `lys i øjnene´ ret meget, men har taget den frem engang imellem for at se, om vi 
stadig lever op til `lys i øjnene`.

I forhold til det tværfaglige samarbejde har vi oplevet at det kan være lidt firkantet i forhold til fx 
skoleudsættelse. Det er fint med principper og normer, men for nogle børn er det deres tarv at få en 
skoleudsættelse, hvor kommunen som princip ikke skoleudsætter børn, uden virkelig store argumenter og 
test. Her er der efter vores mening plads til forbedring, for at tage hensyn til det enkelte barn og dets lys i 
øjnene.

Mvh. 

Maibritt Birk Christensen

Afdelingsleder i Børnehaven Tangelopperne



”Lys i øjnene 2014-2017” - ændringsforslag fra ledelsen på 
Houlkærskolen. Ændringsforslagene er også behandlet på 
forældrebestyrelsesmøde på Houlkærskolen. 

1. Den tværfaglige indsats styrkes og tilpasses løbende, så 
den matcher de aktuelle behov (side 34,2 – se inspiration 
side 13). 

2. De teknologiske muligheder styrkes og tilpasses, så de 
matcher de aktuelle behov (side 32,3 eller under 
”målsætning” også side 32) 

3. De fysiske rammer – ude og inde – udvikles, så de matcher 
et moderne læringsmiljø (side 10,4).



From:                                 Mikael Lytken
Sent:                                  21 Sep 2017 12:54:15 +0200
To:                                      Annemette Kjærulff Carril
Cc:                                      Jimmi Svendsen;Heidi Frydendal;Helle Juul
Subject:                             Evaluering af Lys i øjnene - MED og bestyrelse - Løgstrup Skole

Hej Annemette
 
Nedenstående opsamling fra foreløbigt MED og bestyrelse. I næste uge (tirsdag) samler vi op i vores 
netværk – vil du også have dette tilsendt, eller er det for sent?
Det er sådan lidt i blandet rækkesfølge (trods 1,2,3,4), men dækker meget godt synspunkter og vendinger. 
Vi er med på, at det med overskrifterne/koncentraterne ikke er så tydeligt, men det var sådan, evalueringen 
gik – lidt svært at bruge cirklen stringent!
 
1,2,3,4 refererer til de forskellige punkter i evalueringscirklen.
 
Mvh
 
Mikael
 
Stikord fra MED:
 
1. Hvad er vores erfaringer? 
At vi har en flot børnepolitik.
Hvor der dejligt, at der er dannelsestænkning tydeligt.
Stolt af at arbejde i en kommune, hvor en så tydelig politik – men oplevelsen er svær opgaveløsning. Trivsel 
gør en forskel – trivsel er udgangspunkt. Reel personalebesætning er en forudsætning – dette opleves ikke 
som reelt. Udvikling i skolen har relationer som forudsætning.
At det kan være svært at have følelsen af at leve op til målsætningerne – opgaver, tid, krav, forventninger, 
økonomi.
At vi via den tværfaglige model har fået mere systematik som godt grundlag for konkrete arbejde med børn, 
TOPI etc. – hvor også børnesynet skinner igennem. Vi kommer omkring børnene med værdighed med flere 
fagligheder inde. Det giver handlemuligheder.
Holddeling og to voksne i klasser er godt.
Pædagog/lærerarbejde er godt.
Teammøder med baggrund i Lys i øjnene er godt. (Også for praktikanter).
Vidensdeling på tværs – overordnet og konkret.
TOPI virker godt – godt redskab. 
Overgange mellem dagtilbud og skole.
2.Hvad har vi opnået
3. Hvad skal vi lære for at lykkes?
Vi skal huske fastholdelse og vedligehold på individniveau og organisatorisk niveau.
Kobling mellem Lys i øjnene og læringstænkning (skal forskellige politikker og tænkninger sættes sammen i 
et dokument).
4. Hvad skal vi gøre?
Fortolkninger og TOPI – forskellighed i forståelsen af grøn, gul, rød.
Nye kolleger og TOPI – indføring i tænkning og praksis.
At nå i mål er ikke et mål, men en fortsat proces.
At være konkrete på adfærd, dyder, værdier.
At finde en vej til at være mere konkrete – kan vi lave prøvehandlinger på organisatorisk/kommunalt niveau. 
Tør vi sætte autoritetsforventninger til glæde for et samfundsniveau.
Vi skal turde at vælge retning – turde at folde politikkerne og læringsforståelse ud – alle børn skal blive så 
dygtige som de kan – forudsætninger som grundlag for progression.
Kommunikation til alle lag omkring børnepolitikken – nogle har ikke så tydelig en forståelse af 
børnepolitkken.
Vi skal turde slippe læringen mere løs – så bliver mange dygtigere på sigt.



Væk med formelle målinger og karakterer. Vi skal blive meget dygtigere til at måle progression, ikke formalia. 
Vi skal turde meget mere!! 
Vi skal turde af være meget mere individuelle i vores læringstænkning.
Stille tydeligere forventninger om andre læringsskemaer end de gængse.
Tydelighed omkring forældreansvar overordnet set. Kan vi sætte rammen mere konkret og mere tydeligt.
 
Stikord fra skolebestyrelsen:
 
Evaluering af ”Lys i øjnene”
1. Hvad er vores erfaringer?
Retningssættende for hele vores arbejde.
Børnesynet flytter positive ting med sig.
Det er børnene det drejer sig om. Forældrene og lærere/pædagoger mødes om barnet, hvor fagpersoner ser 
systematisk på det.
Godt at barnet ikke bliver en ”sag” en mappe i systemet.
Et samarbejde om at barnet bliver gjort så god som muligt. 
Forældre kan forberedes på at der sidder mange om bordet, så det ikke virker alt for overvældende. 
Barnet ”placeres midt på bordet” og de voksne omkring barnet bidrager til helhedsbilledet for at finde frem til, 
hvilken indsats der skal til. Handleplan. 
Vi har utrolig kompetente folk, som løfter i flok. 
Et godt værdisæt
Overgang fra børnehave til indskoling, fælles sprog og fælles værdisæt – rigtig godt. 
Et finmasket net. 
Godt at alle kender målet.
Fælles sprog – ikke i mål ,men på vej.
Systemisik tænkning i praksis
 
2. Hvad har vi opnået?
Det virker at vi får målrettet vores ressourcer og får hjulpet vores børn bedst muligt. 
Tværfaglig model og opfølgning.
Der arbejdes måske ikke bevidst ud fra Lys i øjnene, men under overfladen gennemsyrer den hele vores 
tænkning og måde at møde børnene på.
Vi har opnået 95 % er kommet i uddannelse
3. Hvad skal vi lære for at lykkes?
Kan lys i øjnene også tilgodese at løfte de allerdygtigste. Får vi udfordringer til de dygtigste? 
Blive bedre til at sælge folkeskolen bedre. 
Udbygge læringstænkningen til alternative læringsformer
Turde være lige glade med karakterer. Hvis vi skal blive endnu dygtigere til at dokumentere progression. 
Turde slippe læringsgrundlaget mere løs – alle børn kan blive dygtigere, hvis læringen slippes mere – turde 
fordybelse mere.
Visioner og økonomi skal være sammenhængene.
 
4. Hvad skal vi gøre?
Musik i frikvarteret, det er bare godt – børnesynet og forskellige læringstilgange virker i praksis.
Showdance – børnesynet og forskellige læringstilgange virker i praksis.
Brede normalitetsforståelsen ud. Give rum og plads til forskelligheder. 
Hvad skal vi gøre for at fastholde elever eller vinde dem tilbage, så de ikke vælger fri- og privatskoler. 
Tør vi være mere konkrete omkring forældrerolle og ansvar – kan vi arbejde overordnet kommunalt med 
dette (ud fra børnepolitikken)
Udbrede kendskabet til politikken yderligere.
 
 
Med venlig hilsen

Mikael Lytken
skoleleder



Viborg Kommune
Børn & Unge
Løgstrup skole
Skolegade 9
8831 Løgstrup
Direkte tlf.: 87 87 22 71

www.viborg.dk



Fællesbestyrelsen (Mønsted og Sparkær) Evaluering af lys i øjnene 
 

Skolernes egen vision (som udspringer fra ”lys i øjnene”) er et aktivt 
arbejdsredskab i dagligdagen. 

 

Maksimal læring for alle elever: ugeskemarevolutionen, 
kontaktlærer, læringsmålssamtaler, læringsmøder for lærere, 
trivselsdage, Docendo,  

Styrket forældreinddragelse: IT-programmer, der understøtter 
gennemsigtighed. Kommunikation, der understøtter 
gennemsigtighed. Princip for skole-hjem-samtaler, sammenhæng 
mellem fællesbestyrelse til forældreråd.  

Styrke sammenhænge mellem BH, SFO, klub og skoler: Fælles 
bestyrelse, gode overleveringer, besøg på ”kommende” matrikel, 
godt vidensflow mellem skole og SFO/Klub.  

Vidensbaseret udvikling: Eksterne oplægsholdere, formativ 
evaluering af f.eks. 2-lærer-ordning, daglig praksis og vision bygger 
på teori, IT som dagligt arbejdsredskab for alle. 

Styrke lokale bånd og internationalt udsyn: Eksternt valgfag, 
fast lejrtur til Udlandet i 9. klasse 

Motivation 

Generelt: 

Konkrete indsatser er velkomne i en Børn-og unge politik 

Udfordring: hvordan kan man måle/lave data ud fra ”lys i øjnene”? 



From:                                 Martin Rovsing Mose
Sent:                                  22 Sep 2017 08:45:44 +0200
To:                                      Annemette Kjærulff Carril
Subject:                             Evaluering af "Lys i øjnene", Frederiks Skole

Hej Annemette
 
Hermed et par bemærkninger fra Frederiks Skoles bestyrelse og MED-udvalg:
 
Generelt vil vi gerne have et endnu stærkere fokus på fællesskaber fremfor formuleringer om det enkelte 
barn.
 
Tydelighed omkring hvem der har overleveringsansvaret ved fx skoleskift.
 
Det er vigtigt at bibeholde det store fokus på forældreansvaret. Forældrene er en helt afgørende 
samarbejdspartner i forhold til børnene.
 
Med venlig hilsen

Martin Rovsing Mose
Skoleleder

Viborg Kommune
Børn & Unge
Frederiks Skole
Skolen 3, Frederiks
7470 Karup J
Direkte tlf.: 87 87 21 22

www.viborg.dk

http://animationsfestival.dk/


Evaluering af Lys i øjnene – Hald Ege Skole 2017

MED – evaluering:

Skoledel

1. Hvad er vores erfaringer?
 Tværfaglig model: behandlingsgangen er blevet mere systematiseret.
 Den enkelte medarbejder kender arbejdsgangen.
 En fordel at have fremskudt socialrådgiver på skolen som kan spørges til råds.
 TOPI: giver mulighed for at få talt om alle elever to gange om året.

2. Hvad har vi opnået?
3. Hvad skal vi gøre?

 Tværfaglig model: niveau 3 og 4 kan slås sammen.
 Fortsæt med de processer der allerede er i gang, så de bliver automatiserede. Her tænkes 

på den tværfaglige model og TOPI.
4. Hvad skal vi lære for at lykkes?

 Vi skal være bedre til at bruge den viden der eksisterer i organisationen – f.eks. 
læringskonsulenter.

Skolebestyrelsens evaluering:
Tværfaglig del:

1. Hvad er vores erfaringer?
 Sundhedsfremme og tidlig indsats: Bedre at forebygge end at helbrede.
 Forældre: Dialog med forældre og skole er afgørende.

2. Hvad har vi opnået?
3. Hvad skal vi gøre?

 Børns udvikling og læring: TOPI skal videreføres i uddannelsessystemet.
4. Hvad skal vi lære for at lykkes?

 Børns udvikling og læring: Mere tværfagligt samarbejde, mere systematik, mindre 
silotænkning.

 Forældre: Passende grad af information mellem skole og hjem.

Skoledel:

1. Hvad er vores erfaringer?
 Fællesskaber: Holddeling styrker den enkelte i fællesskabet, dage med klubben er gode.
 Sammenhæng og udsyn: lejrskole, udveksling og skolerejser sikrer fokuspunktet og giver 

eleverne praksiserfaringer med en verden, der er større end den de selv kan opsøge. Det 
internationale perspektiv lever i udvekslinger og skolerejser som en naturlig del af 
hverdagen på skolen.

2. Hvad har vi opnået?
 Fællesskaber: et ægte og inkluderende fællesskab der er baseret på åbenhed.
 Forældre: vi oplever åbenhed i dialogen.



3. Hvad skal vi gøre?
 Fællesskaber: Fokus på et læringsmiljø der giver deltagelsesmulighed for alle.
 Forældre: øje for samarbejdets betydning ift. at mindske negativ social arv.
 Sammenhæng og udsyn: Åben Skole – samarbejde med virksomheder, mere udveksling i 

hele skoleforløbet.
4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
 Børns udvikling og læring: formidling og forståelse af holddelingstanken og sammenhængen med 

en mindsetbaseret tilgang til læring.



Evaluering af den lys i øjnene
MED-udvalget og bestyrelsen er startet på 
evalueringen.

1. HVAD ER VORES ERFARINGER?

Tværfagligt:

- Arbejdet med TOPI har virket godt, men vi har lært, at systemet svigter, når vi skal videre med 
opgaven. 

- Samarbejdet omkring TOPI med klubtilbud på mellemtrinnet er ikke eksisterende på 
lærer/pædagog-niveau.

- Hvem tager ansvar for opgaven videre i systemet?
- Vi sender børn og unge rundt i systemet uden at nogen tager ansvar for elevernes udfordringer og 

deraf følgende behov.
- Vi har lært, at samarbejde tager tid, som vi ikke altid har…
- TOPI – forholde os til vores børn to gange årligt

Fagligt: 

- Samarbejdet med Animation Workshop har virket rigtig godt for eleverne både for indskoling og 
mellemtrin.

- Muligheden for brug af teknologiske hjælpemidler har været godt.
- Forskellige læringsværktøjer og metoder virker
- Teknologi (LEGO m.m.) virker ansporende til læring.
- Læring på iPad virker.

2. HVAD HAR VI OPNÅET?

Tværfagligt:

- Mere rutine omkring overleveringer fra dagtilbud til skole.
- Vi har opnået flere gode erfaringer med inkluderende fællesskaber, som nu ødelægges af en 

opsplitning af specialudskoling til Søndre og almen udskoling til Vestre.
- Vi har fået et hjælpeværktøj til en systematisk gennemgang af børnene.



Fagligt:

- Vi har opnået, at få gjort nogle børn nysgerrige på og modtagelige for læring i højere grad en 
konventionelle metoder.

3. HVAD SKAL VI GØRE?

Tværfagligt:

- Behov for meget større samarbejde omkring de elever som er mest udsatte eller har behov for 
støtte. 

- Ansatte skal klædes på til opgaven, tydeliggøre formålet med TOPI for ansatte og forældre. 
- Erfaringsudveksling fagpersoner imellem, hvad ser du, hvad ser jeg, hvad ser vi. Signaltydning etc.

Fagligt: 

- Fokus på efter- og videreuddanne personale.
- En kollegial italesættelse af muligheder og erfaringer
- Fortsat være nysgerrig på metoder og muligheder – både in-house og eksternt.
- Skal til stadighed være fremme i skoen for at følge udviklingen og drage nytte af den. 
- Turde eksperimentere – og droppe det igen, hvis det ikke virker

4. HVAD SKAL VI LÆRE FOR AT LYKKES?

Tværfagligt:

- Der er brug for mere kvalificeret samarbejdet mellem de forskellige instanser i kommunen, så 
arbejdet omkring det enkelte barn bliver mere handlingspræget.

- Vi har brug for mere åben kommunikation mellem de involverede parter, så indsatsen kan 
målrettes det enkelte barn. Eks. Sagsbehandlere, hjemmehos´ere og andre, som skal hjælpe barnet 
og familien. 

- Det bør føres videre.
- Overleveringen er en udfordring grundet regler om samtykke. 
- Kunne man lave en samtykke pr. automatik, så alle forældre til børn i institutioner og skoler afgiver 

et vedvarende samtykke ved indskrivning – en forudsætning for at starte i institution eller skole?

Fagligt:

- Udvikle og undersøge, hvilke muligheder, der er i forhold til brugen i specialklasser. Dette kunne 
evt. være læringsspil udviklet specifikt til dette brug, mens også andre teknologiske landvindinger, 
der understøtter dette brug. 

- FÆLLESSKABER
- Hvis det prioriteres økonomisk vil vi være bedre i stand til at levere målsætningen om læring i 

højere grad end nu.
- Kan være bedre og mere udfarende i forhold til differentiering af undervisning. Både i klassen, på 

årgang – men også på tværs af årgange og special/almen. 



Evaluering af ”Lys i øjnene”:

Skolebestyrelsen:

Skolebestyrelsen på Bøgeskovskolen er overordnet tilfredse med lys i øjnene, men hæfter sig særligt ved 
forældreansvaret. På Bøgeskovskolen har skolebestyrelsen udarbejdet en handleplan for forældreansvar og 
arbejdet meget på at inddrage skolens forældre.

Dog ser bestyrelsen gerne, at der fra politikernes side kommer mere fokus på forældreansvar.

Bestyrelsen har besluttet, at man på kommende møder vil evaluere Bøgeskovskolens handleplan for 
forældreansvar. 

Lokal MED:

Bøgeskovskolens lokale MED finder overordnet at Lys i øjnene er en god og bred formuleret børne- og 
ungdomspolitik. Der er beskrevet nogle gode overordnede mål og indsatser. Dog har MED følgende 
kommentarer:

- På Bøgeskovskolen lykkes vi med overgangen til ungdomsuddannelserne. Vi har et godt samarbejdet 
etableret med både 10 klasse, ungdomsskolens øvrige tilbud og ungdomsuddannelserne. Heri blandt 
særligt samarbejdet med Bjerringbro Gymnasium. Vi oplever, at en større del end de 95% vælger en 
ungdomsuddannelse.

- Bøgeskovskolen har et godt samarbejde om overgangen mellem børnehave og skole. Det er et 
samarbejde, hvor Bøgeskovens Børnehus og Sahl børnehave i særlig grad deltager. Der arbejdes forsat på 
at videreudvikle de forskellige tiltag.

- Bøgeskovskolen, Egeskovskolen og Rødkærsbro skole har indgået flere forpligtende samarbejder af 
fagfaglig karakter, der er med til at styrke bl.a. skolernes udskolinger. I flere af disse indgår desuden lokale 
virksomheder. 

- Bøgeskovskolen arbejder med at skabe fællesskaber for alle ved fx at have en lokal fritidsguide og et godt 
samarbejde med kommunens fritidsvejledere. Derudover benyttes ungdomsskolens fritidsafdeling i 
arbejdet med at skabe tilbud til alle – særligt ikke boglige elever. 

- På Bøgeskovskolen benyttes de eksterne resurser i stor grad. I løbet af de sidste to år har PPL spillet en 
stor rolle sammen med skolens fremskudte social rådgiver og kommunens fraværskontaktpersoner. Disse 
tilbud er vigtige for skolen i vores bestræbelser på at skabe det gode børne- og ungdomsliv.

- Den tværfaglige model har svagheder i de øverste lag. Det brede tværfaglige samarbejde har det svært, 
når eksterne resurser (særlige rådgivere) skal inddrages. På Bøgeskovskolen oplever vi travle 
socialrådgivere, der arbejder med en anden tidshorisont. Derfor opleves det ofte, at sager står stille i lange 
perioder og at informationerne fra rådgivere til skole udebliver. Skiftende rådgivere er ligeledes en stor 
udfordring for skabelsen af kontinuitet i arbejdet omkring barnet og familien.



From:                                 Børge Hansen
Sent:                                  26 Sep 2017 16:41:04 +0200
To:                                      Annemette Kjærulff Carril
Subject:                             Lys i øjnene
Attachments:                   Evaluering af Lys i øjnene.docx

Kære Annemette.
 
Det er lidt svært at skrive evalueringen i nogle få overskrifter, men her er et forsøg og samtidig har jeg 
vedhæftet evalueringen fra Klubafdelingen
 
1) Hvad er vores erfaringer:
LiØ og Ungdomsskolen bygger på Viborg Kommunes værdigrundlag, og dermed er alle vore indsatser 
foreneligt med LiØ. LiØ er et fint skrift, der tegner de overordnede mål og som giver tryghed i vores 
dagligdag
Ungdomsskolen har haft rigtig mange udviklingsprojekter i de 4 år og det har i alle tilfælde været muligt at 
relatere projekterne til LiØ
 
2. Hvad er det vigtigste vi har opnået: 
Betydende fællesskab med respekt for hinandens forskellighed og trygge relationer
Fokus på de unges formelle og uformelle læring og eksperimentering med nye læringsmiljøer
 
3) Hvad skal vi gøre?
Mere fokus på vores struktur i de didaktiske sammenhænge  og videndeling generelt.
 
4) Hvad skal vi lære for at lykkes:
Hvordan bliver vi bedre til at holde fokus på vejen til målet, og hvordan får vi de unge til at tage ejerskab i 
forhold til målene.
Hvordan bliver vi bedre til at synliggøre læringseffekten – både for de unge og for os selv.
 
Med venlig hilsen

Børge Hansen
Ungdomsskoleinspektør

Viborg Kommune
Børn & Unge
Ungdomsskolen
Reberbanen 13
8800 Viborg
Direkte tlf.: 87 87 19 01



www.viborg.dk

http://animationsfestival.dk/


Evaluering af Lys i øjnene – klubberne.

Hvad er vores erfaringer?
 
TOPI – den systematiske gennemgang af børn i samarbejde med skolerne sikrer barnet sammenhæng og 
trivsel. Handleplaner på børn i gul og rød position er et godt redskab til at igangsætte særlig støtte til 
barnet. 2 screeninger i stedet for 3 giver tid til fordybning og opfølgning. Kontaktpersoner og overlevering 
mellem SFO og klub sikrer en start for barnet. Vi skal stille skarpt på vores faglighed og være en del af 
teamet omkring barnet – de samme børn/unge, den samme dagsorden med forskellige virkemidler.

Hvad har vi opnået?

Øget samarbejde imellem skole/forældre/pædagoger – en stærkere tilknytning til SFO, lærere og ledelse – 
større grad af ligeværdighed. Vi har stillet skarpt på den pædagogiske praksis, så vores aktiviteter og tilbud i 
hverdagen understøtter vores børn i at udvikle livsduelighed og mestre livet. SSP samarbejdet sikrer 
vidensdeling og aktion omkring udfordringer. Hurtigere indsats qua tilstedeværelse på skolerne – tydelig 
medspiller i undervisningen – samarbejdet har gjort en forskel.

Hvad skal vi gøre?
Vi skal styrke forældresamarbejdet ved i højere grad at inddrage forældrene i vores pædagogiske hverdag. 
Fortsat arbejde på, at samarbejdet bliver en naturlig del af skole/klub. Fortsat fortælle omverdenen, hvad vi 
kan og hvorfor det er nødvendig. Gøre opmærksom på vores kerneopgave. Være mere aktive skolernes 
Intra, på sociale medier og i lokallivet. Vi skal fortsat udbygge kendskabet til vores faglighed – ind i 
skoleverdenen. 

Hvad skal vi lære for at lykkes?
At klubben er en vigtig faktor i TOPI samarbejdet – ønske om at ”bump i samarbejdet jævnes” eks. 
Indhentelse af samtykkeerklæring og adgang til Klassetrivsel. At skole/klub/forældre er i tæt dialog og den 
tværfaglige model niveau 3-4 bliver et naturligt led. Vi skal samarbejde om børn i rød position, men vil også 
gerne samarbejde om børn i gul position. Skabe rum for møder skole/klub – lærere/pædagoger. Videndele 
og sparre kollegaer imellem. Sikre bedre overgang mellem SFO og klub.

Faglig del:
Klubberne er kun sporadisk nævnt i Lys I Øjnene, da vi skal medregnes under skoler. Klubberne 
understøtter børns trivsel som forudsætning for læring. Vi står for en høj grad af uformel læring, og vi har 
mange samarbejdsflader med skolerne i kommunen, som virker godt. Vi kunne ønske, at evalueringen 
bidrager til at understrege vigtigheden af at inddrage klubbernes kompetencer i højere grad end nu. Når 
lærere og pædagoger trækker fælles til gavn for børn, ser vi hurtige og gode resultater. Vi anbefaler at 
fastholde en målsætning om, at pædagogik og læring (pædagoger og lærere) er hinandens forudsætning og 
skal gå hånd i hånd til gavn for børn og unges trivsel.

Tværfagligt:
De væsentligste tværfaglige samarbejdspartnere er familieafdelingen og det boligsociale fællessekretariat. 
Samarbejdet kan udbygges, og vi ser frem til et generelt tværfagligt løft. Rigtig godt med hele grundtanken i 
TOPI, nemlig at ingen børn er noget, men er i en kontekst, som de voksne har ansvaret for at ændre 
sammen med barnet/den unge.
I syd byen er der et godt samarbejde med fællessekretariatet, og en løbende dialog om børn, unge og den 
generelle familie,- og boligsociale situation i området.  Der har været en række tiltag med det formål at 



imødegå ghettodannelser og tilhørende problematikker i Ellekonebakkeområdet og her har den tværfaglige 
indsats foreløbig været vigtig. Denne indsats kan styrkes, hvis vi ikke skal have tilstande i området om 4-5 år 
i samme grad som ses i andre dele af landets ghettoer.



Evaluering af Lys i øjnene – klubberne.

Hvad er vores erfaringer?
 
TOPI – den systematiske gennemgang af børn i samarbejde med skolerne sikrer barnet sammenhæng og 
trivsel. Handleplaner på børn i gul og rød position er et godt redskab til at igangsætte særlig støtte til 
barnet. 2 screeninger i stedet for 3 giver tid til fordybning og opfølgning. Kontaktpersoner og overlevering 
mellem SFO og klub sikrer en start for barnet. Vi skal stille skarpt på vores faglighed og være en del af 
teamet omkring barnet – de samme børn/unge, den samme dagsorden med forskellige virkemidler.

Hvad har vi opnået?

Øget samarbejde imellem skole/forældre/pædagoger – en stærkere tilknytning til SFO, lærere og ledelse – 
større grad af ligeværdighed. Vi har stillet skarpt på den pædagogiske praksis, så vores aktiviteter og tilbud i 
hverdagen understøtter vores børn i at udvikle livsduelighed og mestre livet. SSP samarbejdet sikrer 
vidensdeling og aktion omkring udfordringer. Hurtigere indsats qua tilstedeværelse på skolerne – tydelig 
medspiller i undervisningen – samarbejdet har gjort en forskel.

Hvad skal vi gøre?
Vi skal styrke forældresamarbejdet ved i højere grad at inddrage forældrene i vores pædagogiske hverdag. 
Fortsat arbejde på, at samarbejdet bliver en naturlig del af skole/klub. Fortsat fortælle omverdenen, hvad vi 
kan og hvorfor det er nødvendig. Gøre opmærksom på vores kerneopgave. Være mere aktive skolernes 
Intra, på sociale medier og i lokallivet. Vi skal fortsat udbygge kendskabet til vores faglighed – ind i 
skoleverdenen. 

Hvad skal vi lære for at lykkes?
At klubben er en vigtig faktor i TOPI samarbejdet – ønske om at ”bump i samarbejdet jævnes” eks. 
Indhentelse af samtykkeerklæring og adgang til Klassetrivsel. At skole/klub/forældre er i tæt dialog og den 
tværfaglige model niveau 3-4 bliver et naturligt led. Vi skal samarbejde om børn i rød position, men vil også 
gerne samarbejde om børn i gul position. Skabe rum for møder skole/klub – lærere/pædagoger. Videndele 
og sparre kollegaer imellem. Sikre bedre overgang mellem SFO og klub.

Faglig del:
Klubberne er kun sporadisk nævnt i Lys I Øjnene, da vi skal medregnes under skoler. Klubberne 
understøtter børns trivsel som forudsætning for læring. Vi står for en høj grad af uformel læring, og vi har 
mange samarbejdsflader med skolerne i kommunen, som virker godt. Vi kunne ønske, at evalueringen 
bidrager til at understrege vigtigheden af at inddrage klubbernes kompetencer i højere grad end nu. Når 
lærere og pædagoger trækker fælles til gavn for børn, ser vi hurtige og gode resultater. Vi anbefaler at 
fastholde en målsætning om, at pædagogik og læring (pædagoger og lærere) er hinandens forudsætning og 
skal gå hånd i hånd til gavn for børn og unges trivsel.

Tværfagligt:
De væsentligste tværfaglige samarbejdspartnere er familieafdelingen og det boligsociale fællessekretariat. 
Samarbejdet kan udbygges, og vi ser frem til et generelt tværfagligt løft. Rigtig godt med hele grundtanken i 
TOPI, nemlig at ingen børn er noget, men er i en kontekst, som de voksne har ansvaret for at ændre 
sammen med barnet/den unge.
I syd byen er der et godt samarbejde med fællessekretariatet, og en løbende dialog om børn, unge og den 
generelle familie,- og boligsociale situation i området.  Der har været en række tiltag med det formål at 



imødegå ghettodannelser og tilhørende problematikker i Ellekonebakkeområdet og her har den tværfaglige 
indsats foreløbig været vigtig. Denne indsats kan styrkes, hvis vi ikke skal have tilstande i området om 4-5 år 
i samme grad som ses i andre dele af landets ghettoer.



 

    

 
 

 
Evaluering af Lys i Øjnene: Rosenvængets Skole (MED og skolebestyrelse) 
 
Bestyrelsen synes, det er svært at komme med kommentarer til politikken. 
Værdisættet er fint. 
Mht. målsætningerne for børns udvikling og læring til livsduelige voksne, der får en 
ungdomsuddannelse, så er det ikke en mulighed for Rosenvængets elever. Derfor 
skal skolen til enhver tid tilstræbe, at børnene bliver så dygtige de kan og trives så 
godt som muligt. 
Forældrene har ikke noget reelt valg i forhold til skoletilbud – deres børn og 
tilhørende familier er så udfordret i alt, at der er en stor afhængighed af, at det 
tværfaglige samarbejde fungerer optimalt. Det kan til tider være svært og tager ofte 
alt for lang tid at hjælpe familierne og barnet. 
Der står ligeledes i politikken, at de fysiske rammer inde og ude skal tilgodese 
spændende og udviklende læringsmiljøer. Personale og ledelse gør alt, hvad der er 
muligt for at kompensere for de dårlige fysiske rammer, MEN de givne midlertidige 
rammer er langt fra i orden – og de skal pt. være ”midlertidige” yderligere 3½ år frem 
til 2020. 
Politikken kan med fordel skrives sammen med Fælles grundlag for børns læring, 
som vi anser for et rigtig godt fundament for arbejdet med børn i Viborg Kommune. 
1 
Godt med et fælles og forpligtende grundlag 
En god børnepolitik smitter af. 
Dejlig betoning af forældreansvaret. 
Det skal have mere lokalet fokus – bindes mere ind i praksis. 
Tværfaglig model og børnesynet virker godt 
 
2 
Vi arbejder konkret ud fra politikken. 
Den tværfaglige model. 
Fælles sprog. 
At udfordringer tages så tidligt som muligt  
Tæt samarbejde på tværs. 
Gode børneliv. 
Vi behandler børn forskelligt, men godt. 
Der er handling ved udfordringer. 
Der bliver taget hånd omkring det, hvis der skal handles på noget. 
Vi arbejder ud fra en systematik. Det bliver mere faktuelt fremfor synsninger. 
Vi går i retning af en større skriftlighed. 
Trivsel og faglighed for en stor gruppe børn. 
 
3 
Fortsætte og udvikle systematikken af nuværende system, model og politik – ikke for 
meget nyt ind over det. 
Udbrede kendskabet til hinandens områder. 
Måske sammenskrive til ét område så vi ikke har forskellige områder i en fælles 
politik. 
Hvordan kan vi arbejde endnu tættere og mere konkret med forældreansvarsdelen. 
Tydelighed på overleveringer – eks. skole og skole imellem. TOPI ved skoleskift, 
hvor også forældrene er MED (kommentar til handlinger på baggrund af Lys i øjnene 
– tværfaglig model og TOPI). 
Hurtigere inddragelse af psykolog og PPL. 
 
4 
Kan/skal vi sammenskrive Lys i øjnene og fælles grundlag for børns læring. 



 

    

Tydeligere fokus. 
Vi skal være opmærksomme på det overordnede niveau og det konkrete niveau – 
eks. at det er meget konkretiseret med animation. 
Vi skal arbejde yderligere med at undgå, at et barn når til at blive udadreagerende 
børn – kunne barnet få redskaber til at dets bedste bud ikke er udadreagerende? 
Hvordan kan vi yderligere møde børn i deres individuelle behov. 
En omdefinering af opgaven – læring og trivsel – turde sætte rammen for dette 
fremfor mål. 
Viden om pædagogik. 
Arbejdet med det positive anerkendende børnesyn og en grundlæggende forestilling 
om læring og udvikling. 
Hvordan bliver vi bedre til at undre os og være nysgerrige på vores egen og andres 
praksis? 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
 

 
 
 
 
 

 



Evaluering af Lys i øjnene: Egeskovskolen

1. Hvad er vores erfaringer?
Hvad har virket godt?
Det lokale tværfaglige samarbejde mellem personalegrupperne virker godt. 
(Pædagoger/lærere)
Hvad har vi lært?
Vi er blevet bevidste om at det tværprofessionelle samarbejde på bl.a. 
kompetencecentermøder bør sættes mere i system, så alle samarbejdspartnere 
arbejder videre på div. Tiltag i forhold til barnet.

2. Hvad har vi opnået?
Hvad er de vigtigste resultater, vi har opnået?
Større fælles ansvarlighed i teamene bag barnet/klassen. Det er ikke kun 
klasselærere eller matematiklæreren, der påtager sig ansvar og handler.
Hvordan kan vi se resultaterne?
TOPI er med til at synliggøre/systematisere arbejdet omkring barnet.
Der bliver lavet bedre handleplaner for barnet i et bredt samarbejde.
I de år TOPI har fungeret er der sket relativt store udvikling i forhold til elevernes 
trivsel. (fra rød mod grøn positionering)

3. Hvad skal vi gøre?
Skal vi sætte nye mål på basis af vores erfaringer og hidtil opnåede resultater?
Vi skal eksempelvis bruge en konkret didaktisk model – det kunne være SMTTE-
modellen på alle kompetencecentermøder, så alle får noget med fra mødet – 
opgaver bliver løst og der bliver fulgt målrettet op på fremtidige indsatser i forhold til 
barnet. Der skal sættes pædagogiske – faglige og trivselsmæssige tiltag i gang 
efter alle kompetencecentermøder.

4. Hvad skal vi lære for at lykkes?
Hvordan kan vi bygge videre på erfaringerne?
Rimeligt, at der igangsættes forsøg i forhold til tværfaglige tiltag og indsatser, så de 
kan blive optimeret.
Deet skal være tydeligt, hvor teorierne bag Lys i øjnene kommer fra, så de kan 
bruges til at blive klogere på praksis.
Der skal læres mere om tænkningen – evidens, teori og fokus på fx robusthed som 
begreb. Hvad betyder det (teoretisk- og praksisevidens for den praksis der skal 
udøves?
Der skal udpræget fokus på systematik og de værdifulde resurser, der er til stede i 
vores praksis.



KARUP SKOLE: Hvad har virket godt og hvad har vi opnået:

Samarbejde med eksterne; fraværskonsulenter, sundhedsplejerske, PPL, UUV, DUÅ etc.

Den åbne skole – samarbejde med lokalsamfundet

Tilbud fra Viborg; læringslokomotivet, UU-camp, valgfag, DM i skills etc.

TOPI: børns trivsel – tidlig inddragelse af forældre, rød tråd i samarbejdet om børns trivsel

Arbejder bredt med børns læring (fagligt, socialt og trivsel)

Fællesskaber: Være gode rollemodeller, reflektere alene og fælles om hvordan vi får alle med, fokus på at 
få børn inkluderet i fritidsaktiviteter

Selvstyrende teams 

Dyrker børns kreative, sociale og innovative sider (det arbejder vi med)

Læring i egen praksis – Vejledernetværk med andre skoler, Struktur, genkendelighed, ugeplaner m.m.

Gode undervisningslokaler med smartboards, alle børn har enten en iPad eller en computer, og der bruges 
uv. Portaler.

Drøftelse i medarbejdergruppen af, hvordan vi bruger vores ressourcer bedst i forhold til børns læring og 
trivsel (konvertering af UUV til tolærerordning m.m.)

Relationsarbejde

Facebook

Hvor og hvad skal vi arbejde videre med for at lykkes:

TOPI; forældre overraskede over for stort fravær, inddragelse af forældre, svære vilkår for lærer/pædagog 
samarbejdet, I (indsatsen) der når vi ikke altid til. Mere skarp på nye børn med specielle behov ved 
skolestart (støtte på disse, så de får en rolig og tryg skolestart)

Relevante indsatser og tilbud i nærmiljøet – ikke altid muligt indenfor de givne rammer – for lang 
sagsbehandling

Inddrage forældre i uddannelsesmesse, UPV virksomhedsbesøg

Brug af virksomhedsbesøg som middel til at give børnene en forståelse for, hvorfor skolen er vigtig.

Åben skole – ligger der andre nye muligheder i det?

Faglokaler i dårlig stand (fysik, hjemkundskab)

Blive bedre og mere tydelig i vores forventningsafstemning med forældrene

Internationale dimension i de respektive afdelinger – kunne vi lade os inspirere af andre skolers praksis?

Animation



Aldersintegreret uv – blive bedre til at bruge de erfaringer vi gør os i vores videre arbejde og i vores 
holddannelser

Fællesskaber – frivillighed, SUF-grupper

§7 emner (de timeløse fag)

Bliver Viborgs skoler for forskellige/ulige?

Inddragelse af frivillige



Evaluering af ”Lys i øjnene”

Overlund Skole.

Med: Det fælles: Den tværfaglige model er en styrke. Det er lykkedes at få en nogenlunde ensartet 
forståelse i det forebyggende arbejde omkring børn. Hvis skolen skal lykkes med at den er for alle børn, skal 
der større politisk opbakning til. Forestillingen om hvad en folkeskole er skal omdefineres eller tydeliggøres, 
ellers bliver vi hængende i folkeskole-specialskole-eksklusion-inklusionsproblematikken.

Det faglige: Børne- og Ungdomsudvalget skal afholde sig fra at detailstyre. Et eksempel på absurditet, er at 
alle skal arbejde med animation, bare fordi der ligger en uddannelsesinstitution i Viborg, som man ønsker 
at promovere. Den nye ” Lys i øjnene skal have mere fokus på læring og progressionstænkning og mindre 
på emner og resultater. 

Skolebestyrelsen: Det fælles: Systematikken og strukturen er en styrke i den tværfaglige model, tillige den 
tidlige forældreinddragelse.

Det faglige: Nogle mål ligger for lagt fra virkeligheden. Skolebestyrelsen er imod den styringsfilosofi der 
hersker i Børne- og Ungdomsudvalget. Giv ejerskabet tilbage til skolerne med større selvbestemmelse. 
Bestyrelsen nævner animation og den internationale dimension som eksempler på absurd detailstyring.

Fokus på læringsmålstyret undervisning og samarbejde på tværs.



Evaluering af Lys i Øjnene

Skolebestyrelse og MED-udvalg på Møllehøjskolen.

Skolebestyrelse og MED-udvalg har ikke anvendt den tilsendte evalueringsproces, da den ikke forekom 
relevant for og anvendelig i processen. Vi har derimod haft gode og værdifulde drøftelser af politikken, og 
herfra sammenfattes de vigtigste pointer i det nedenstående:

 Lys i Øjnene er et grundlag hvorfra vores processer og indsatser hviler. Det er ikke et 
arbejdsdokument og det er ikke direkte handlingsanvisende, bortset måske fra den tværfaglige 
model, og derfor er det svært at forholde sig til i forhold til den daglige praksis. Lys i øjnene danner 
baggrund for utallige måder at drive skole på i Viborg kommune, utallige former for pædagogiske 
indsatser osv. Derfor er det ikke oplagt at evaluere, hvorvidt Lys i øjnene bringer os nærmere på 
vores mål, fordi det er indsatserne, der baseres på den værdimæssige tilgang i politikken, som kan 
evalueres. 

 En sammenhængende børne- og ungepolitik er efter vores opfattelse udtryk for en vedtaget 
holdning, som sættes op som ramme om arbejdet med Viborgs børn og unge.

 Og som sådan kan vi fuldt ud bakke op om dokumentet. Hernæst er det selvfølgelig vigtigt at det 
politisk sikres, at der er økonomiske rammer til faktisk at føre de gode intentioner ud i livet, ellers 
vil Lys i øjnene bare være en skueværdi uden egentlig betydning for børns læring og trivsel.

 I praksis er den tværfaglige et rigtig godt og vigtigt redskab, som sikrer fokus på forebyggelse og på 
samarbejde, hvor det er barnet, der er i centrum, ikke de fagprofessionelle. Vi opfordrer til at man 
fastholder tanken om den anerkendende tilgang og at man også fremover bruger den tværfaglige 
model.

Møllehøjskolen september 2017
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Med venlig hilsen

Charlotte Abrahams
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Kære Charlotte
 
Ved godt jeg er lidt sent ude med denne tilbagemelding, men grundet sygdom, kommer den først nu.
 
Evaluering af Lys i øjnene – den sammenhængende Børne- og ungdomspolitik 2014-17. 
 
Vestre Skole:

       TOPI – fokus på børns trivsel, fokus på overlevering fra børnehave til skole. Det er godt, at vi får talt 
om alle børn, og ikke kun dem der stikker ud. Det er dog svært at få tid til at mødes med andre 
faggrupper - samarbejdet mellem lærere, pædagoger og klubpædagoger.

       Den tværfaglige model – samarbejdsoversigt/styringsredskab. Giver en god overskuelighed. 
Strukturen i modellen kan dog være lidt stram. Arbejdsgangen er blevet mere strømlignet. Møderne 

http://animationsfestival.dk/


er mere struktureret og mere kvalificeret. På niveau 5 føler skolen, at sagsgangen er lang og tung, 
og der sker ikke så meget.  

       Alle børn skal blive så dygtig de kan – det kan kun lade sig gøre, hvis børnene er i det rette tilbud. 
       Afdelingsopdelt skole – er vi det?
       Der er mange mål i politikken – følger der økonomi med? 
       Fokus på kost/sundhedspolitik
       Brug af forældreråd til arrangementer
       Fint at sætte ord/fokus på den fælles indsats.
       Alle skal have ejerskab til Lys i øjnene – kræver fornyet fokus. 
       Der er mange indsatser i gang – der skal ro på for at kunne fordybe sig i enkelte processer.

 
Med venlig hilsen

Michael Borch Gabriel
Skoleleder

Viborg Kommune
Børn & Unge
Vestre Skole
A.S. Ørstedsvej 22
8800 Viborg
Direkte tlf.: 41 71 91 91

www.viborg.dk

http://animationsfestival.dk/
http://www.viborg.dk/


ØRUM SKOLE

Evaluering af Lys i øjnene.

Evalueringen har fundet sted både i L-med og i skolebestyrelsen. 
Der har været arbejdet med udgangspunkt i det materiale der er sendt ud. 

Drøftelser i begge grupper endte ud i, at Lys i øjnene var overfladiske i og med Læringsgrundlaget 
er lavet. Det sammen med den tværfaglige model/TOPI dækker det. 

Der evalueres at læringsgrundlaget sammen med TOPI/tværfagligemodel er et godt redskaber der 
dækker over læring og trivsel. 
Lys i øjnene har personalet aldrig fået ejerskab til, da den kom ud lige efter reformen. Den er meget 
konkret, men også meget overordnet. Personalet har ikke taget ejerskab til den. 
Læringsgrundlaget og TOPI giver mening ind i det professionelle arbejde i hverdagen på Ørum 
skole. Derfor bliver det lige pludseligt et grundlag der arbejdes efter som giver mening for alle. Det 
er med til at give et fællessprog som er enkelt og kan arbejdes med decentralt ude på de enkelte 
institutioner. Lys I øjnene er meget beskrivende og til dels meget konkret som gør at der er pålagt 
del elementer, der skal arbejdes med. 

Så ønske fra L-med og skolebestyrelsen på Ørum skole er at der kun er Læringsgrundlaget og den 
tværfaglige model/TOPI som giver LYS I ØJNENE. 

V/ Maria Andersen



Evaluering af lys i øjnene

Sødalskolen
Med og 
skolebestyrelsen

1. HVAD ER VORES ERFARINGER?

MED

Tværfagligt:

- Den tværfaglige model er en fin visuel model. Der er en masse fine ord og filosofier. 
- Godt at TOPI er evalueret, så det kun er 2 gange og ikke 3 gange om året, da det gør det 

lettere at praktiserer handlingsdelen.
- Den tværfaglige model gør det meget konkret – både overfor forældre og professionelle.
- Niveauerne fungerer godt på Sødalskolen – det skaber klarhed.
- Nogen gange er ressourcerne knap i forhold til at efterleve intentionerne i Lys i Øjnene. 
- Vi har erfaret at familieafdelingen ikke altid har mulighed for at spille ind i den tværfaglige 

model, som vi kunne ønske os. Det er eksempelvis et problem, at vi ikke kan benytte 
fraværskonsulenterne, når sagen er nået til niveau 5. 

- Procesledelse er vigtigt for sagens behandling. 
-
-

Fagligt: 

- Der er stor forskellighed rundt omkring på skoler og i daginstitutionerne. Vi er ikke et 
samlet skolevæsen.

- Indsatserne må ikke være tjeklister, vi gør mange af tingene i det daglige, men har ikke 
samstemt dem med politikken i den daglige praksis.

- Politikken er for lang.
- Skabe sammenhæng mellem serviceniveau og økonomi.



2. HVAD HAR VI OPNÅET?

Tværfagligt:

- Vi har fået flere effektive møder – sagsgangen fungerer bedre. Familieafdelingen undtaget. 
- Der bliver set på alle børn 2 gange om året.
- Der bliver en bevægelse fra niveau 5 og nedad.

3. HVAD SKAL VI GØRE?

Tværfagligt:

- Fokus på at familieafdelingen får mulighed for at arbejde sig ind i den tværfaglige model. 
- At vores faggrupper har mulighed for at arbejde med TOPI og den tværfaglige model.
- Være bedre til at inddrage de tværprofessionelle samarbejdspartnere. 
- Lave en afstemning af forventningerne mellem muligheder og ressourcer.

 

4. HVAD SKAL VI LÆRE FOR AT LYKKES?

Tværfagligt:

- Vi skal lære mere omkring TOPI, vi skal lære at bruge redskaberne bedre og ensrette det 
mere på Sødalskolen.

SKOLEBESTYRELSEN

Tværfagligt:

 Vision er flot og blevet synlig for både fagpersoner og forældre.
 En rettesnor for skole og forældre.
 Gode værdier.
 Lækkert materiale, der godt kan spredes mere ud.
 Der mangler midler til at efterleve intentioner i politikken.
 Flot vision – men er underfinansieret.
 Vision er allerede kortet ned – det er godt.
 Animationsdelen skal i højere grad kunne omsættes til praksis. En fabrikationsstrategi i stedet for 

en animationsstrategi. 
 Ressourcerne er ikke fulgt med – flot materiale.
 Mange forældre vil have svært ved at forstå materialet. 
 Godt netværk omkring børnene i det fagfaglige og tværprofessionelle samarbejde.



 Der skal være fokus på de svageste, og hvordan vi hjælper dem videre ind i ungdomsskolelivet. 

Fagfagligt:

 Det er godt med fokus på animation – nu skal der være fokus på kreativt håndværk. 
 Midler til at afprøve og udvikle generelt.
 Arbejde med børns drømme og fremtid – udvikling af EUD 8/9 og EUD 10.
 På Sødalskolen er der gode fællesskaber – unikt at der er et stort spænd mellem store og små 

elever på skolen. 
 Alle børn udfordres så det bliver så dygtige som de kan. Mere fokus på mellemgruppe eller de 

stærkeste. Mere differentieret undervisning.
 Godt med fokus på skole og hjem.



Lys i øjnene – evaluering – netværk 3

1
Fantastisk dokument!
Godt grundlag!
En god børnepolitik smitter af.
Dejlig betoning af forældreansvaret.
Dejligt, at lys i øjnene er kommet så bredt ud – folk søger job på baggrund af.
Det skal have mere lokalet fokus – bindes mere ind i praksis.
Tværfaglig model og børnesynet virker godt – det gennemsyrer.
Ikke sikkert, at vi lige har Lys i øjnene present, men det virker som baggrundbillede.
2
Vi arbejder konkret ud fra politikken.
Den tværfaglige model.
Fælles sprog.
At få udfordringer taget så tidligt som muligt (niveauerne i den tværfaglige model).
Tæt samarbejde på tværs.
Gode børneliv.
Vi behandler børn forskelligt, men godt.
Der er handling ved udfordringer.
Der bliver taget hånd omkring det, hvis der skal handles på noget.
Vi arbejder ud fra en systematik. Det bliver mere faktuelt fremfor synsninger.
Vi går i retning af en større skriftlighed.
Trivsel og faglighed for en stor gruppe børn.

3
Fortsætte og udvikle systematikken af nuværende system, model og politik – ikke for meget nyt ind over 
det.
Udbrede kendskabet til hinandens områder.
Måske sammenskrive til ét område så vi ikke har forskellige områder i en fælles politik.
Hvordan kan vi (kan vi) arbejde endnu tættere og mere konkret med forældreansvarsdelen.
Tydelighed på overleveringer – eks. skole og skole imellem. TOPI ved skoleskift, hvor også forældrene er 
MED (kommentar til handlinger på baggrund af Lys i øjnene – tværfaglig model og TOPI).
Hurtigere inddragelse af psykolog og PPL.
Flytning af økonomi fra special til almen – jf. fortsat ressourcemodel, kan almenområde kan løfte opgaven.

4
Kan/skal vi sammenskrive Lys i øjnene og fælles grundlag for børns læring.
Tydeligere fokus.
Vi skal være opmærksomme på det overordnede niveau og det konkrete niveau – eks. at det er meget 
konkretiseret med animation.
Vi skal arbejde yderligere med at håndtere udadreagerende børn.
Hvordan kan vi yderligere møde børn i deres individuelle behov.
En omdefinering af opgaven – læring og trivsel – turde sætte rammen for dette fremfor mål.
Viden om pædagogik.
Arbejdet med det positive anerkendende børnesyn og en grundlæggende forestilling om læring og 
udvikling.



Evaluering af lys i øjnene

Ledernetværk 4

1. HVAD ER VORES ERFARINGER?

Tværfagligt:

Det har virket godt:
- Samarbejde med børnehusene i forhold til at sikre en god overgang til skolen
- Fælles kommunalt syn på læringsbegrebet
- Samarbejde med den fremskudte socialrådgiver 
- Den fremskudte socialrådgiver tilbyder at mødes med forældre efter behov
- TOPI-samarbejdet internt virker godt
- Ressourcekorpsets indsats i forbindelse med skolestart og det virker godt, at der laves 

samarbejdskontrakter med skolens personale.
- Den tværfaglig model giver en bevidstgørelse om arbejdet på de forskellige niveauer – den er 

generel god. 
- Godt samarbejde på alle niveauer i DTF – vigtigt at alle niveauer i DTF beholdes.
- Inddrager PPL til forældremøder
- Godt samarbejde med ergo og fys

Det har udviklingspotentiale:
- Netværksmøderne skal fortsat prioriteres højt fra socialrådgiverne – undgå afbud styrk 

kommunikationen.
- Kunne man nøjes med 1 TOPI trivselsmåling samt den nationale trivselsmåling? Kunne dette ikke 

være nok?
- DTF kan virke tung og nogle gange ikke eksisterende, da samarbejdet ind i familieafdelingen er 

meget personafhængig. Kommunikationen fra familieafdelingen er oftest meget spæd, og det 
opleves ikke, at der tages kontakt til forældrene for at få lov til at videndele med skolen.

- Procesledelse på niveau 3 møder

Fagligt: 

- Det fælles skolevæsen bærer præg af meget lidt fælles. Der er for stor forskel på ressourcer og 
eksempelvis brugen af ”lys i øjnene”. Måske er vejene for brede.

- Lys i øjnene er for lang/omfattede – og kan være svær at forstå for forældre. Kan der laves en pixi 
udgave til forælrene?



2. HVAD HAR VI OPNÅET?

Tværfagligt:

- Smidigt og inspirerende samarbejde med børnehusene – øget kommunikation. 
- Mere rutine omkring overleveringer fra dagtilbud til skole.
- Tæt tværfagligt samarbejde på den enkelte skole – med inddragelse af fremskudt socialrådgiver, 

PPL eller sundhedsplejerske allerede på niveau 2. Støtte erfaring med handling allerede på niveau 
2. Samarbejdet er blevet mere professionelt.

- Personalet er blevet bedre til at spotte og analysere elever i begyndende dårlig trivsel.
- Synlighed på klassetrivsel.dk
- Synlig procedure for forældre og medarbejdere i forhold til DTF
- Faste procedurer og rutiner omkring TOPI.
- Stærke i dokumentation og struktur i forbindelse med elevsager.

Fagligt:

-
-  
-  

3. HVAD SKAL VI GØRE?

Tværfagligt:

- Vi kunne tænke os en øget mængde timer til den fremskudte.
- Vi skal fortsat optimere det etablerede tværfaglige samarbejde til glæde for børnenes trivsel.
- Sikre at nye ledere er/bliver klædt på til opgave til at vedligeholde og fortsat sikre implementering 

af TOPI, den tværfaglige model, læringsgrundlaget, lys i øjnene samt MEDaftalen.
- Sikre at alle nye medarbejdere er/ klædt på til at arbejde inden for de kommunale rammer med 

TOPI, den tværfaglige model, læringsgrundlaget, lys i øjnene samt MEDaftalen.
- Fortsat sikre kvaliteten af møderne i DTF – indkaldelse, procesledelse på mødet – opfølgning og 

efterbehandling. Evaluering på om møderne og indsatserne virker i den enkelte elevsag
- Procesledelse gør en forskel – både når den er god og knap så god.
- Fokus på de tosprogede elever – fokus på forventningerne fra den danske skole.
- Bedre rum til at få familien mere på banen
- Få økonomi og Lys i øjnene til at hænge sammen
- Vi skal sikre at personale og ledelse er kendskab til procedurerne i overgrebspakken

Fagligt: 

- Skabe sammenhæng mellem serviceniveau og økonomi. 
- Sikre at indsatsområder ikke bliver tjeklister

 



4. HVAD SKAL VI LÆRE FOR AT LYKKES?

Tværfagligt:

- Vi skal til stadighed arbejde mere professionelt inden for egen faglige kompetence og i det 
tværfaglige fællesskab.

- Vi skal lærer at turde lære i egen og andres praksis – også i det tværfaglige forum.
- Vi skal lære at turde være i processerne – også når det er svært.
- Vi skal blive bedre til at inddrage de tværprofessionelle på et tidligt tidspunkt.
- Kan man gøre kommunikationen mellem familieafdelingen og den enkelte institution mere smidig – 

familieafdelingen kan opfordre forældrene til at dele viden med skolen.
- Mere smidig brug af fraværskonsulenter – således anvendelse ikke er afhængig af en forbyggende 

indsats.
- Vi skal udarbejde en systematisk registrering af indsatser aftalt i DTF.
- Kvalificering af møderne i DTF

Fagligt:
-  
-  
-
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Viborg d. 13. august 2017

HØRING:  EVALUERING AF “LYS I ØJNENE”

Handicaprådet har delt høringssvaret op i nogle overordnede principielle 
betragtninger som fremkom som en del af rådets samlede drøftelse på 
mødet den 14. august. Disse punkter er oplistet i punkterne a – f.

Derudover har Handicaprådet udarbejdet en række supplerende 
kommentarer og synspunkter på en række centrale områder.

a. Det blev fremført, at Handicaprådet værdsætter et fortsat åbent samarbejde og 
dialog omkring børn og unge, bl.a. som det kommer til udtryk på dialogmøderne 
initieret af Danske Handicaporganisationer.

b. Der blev udtrykt tilfredshed med og ønske om, at der tænkes i sammenhænge i 
forventning, om at det har en positiv betydning for børn og unge. Det er vigtigt, at 
der er sammenhæng imellem de forskellige afdelingers arbejde og indsatser.

c. Kontakten imellem medarbejdere og forældre var et gennemgående emne på 
mødet. Samarbejdet skal stå sin prøve, når der opstår vanskeligheder, og 
forældrene fortsat har brug for at blive set, hørt og forstået.

d. I forlængelsen af standpunkterne omkring de fysiske rammer blev det også 
pointeret, at der også er behov for at arbejde med det æstetiske udtryk. Det gælder 
eksempelvis i forhold til mulighederne for at skabe ro ved inklusion at børn med 
autisme spektrum forstyrrelser.

e. Det blev fremført, at der kan ses på mulighederne for at skabe en mere varieret 
skoledag for børn med særlige behov, eksempelvis igennem brugen af praktik. 

f. Der bør også være opmærksomhed på nogle af de mindre grupper af børn og unge 
med handicaps: Syn- og hørehæmmede børn samt børn med cerebral parese og 
epilepsi.

Handicaprådet udtrykte i sit høringssvar til programmet ” Lys i øjnene” ved 
programmets start en stor forventning til hele processen og ønsker om, at de værdier, 
der er indskrevet i det grundige dokument, må blive til virkelighed.

86 62 82 50

     ullaserupthomsen@gmail.com

          www.viborg.dk/handicapraadet
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Vi er selvfølgelig klare over, at alle forventninger ikke kan indfries over en kortere 
årrække, men nu er det så tid at evaluere, og vi fokuseres desuden på de dele, der for 
os er særligt værdifulde.

Alle børn og unge har ret til at opleve en positiv, lærerig, dannelsesrig og personlig 
udvikling gennem årene i dagsinstitutioner, skoler og ungdomsuddannelser.
Udviklingen skal ske i tæt samarbejde mellem fagpersoner, omsorgspersoner og 
forældre.
Derfor er beskrivelse i en brugbar ”protokol”, her en politik nødvendig. Det er 
nødvendigt, at der huskes på børn og unges forskelligheder og forskellige behov.
Særlige forhold bør dog gælde for de børn og unge som har helt specielle behov.

Forordet er stadig både godt og lige aktuelt.
Vi skal huske på at fokus skal være på barnet/den unge: Deres ressourcer, deres 
behov/særlige behov. Accept kræver særlig opmærksomhed og særlig indsats.
Den ”store sammenhæng” forudsætter, at enhederne i B&U har de nødvendige 
kompetencer og ressourcer. Er der uro i blot en af ”blokkene” spreder det sig til flere 
og så er samarbejdet brudt.
Så fine ord er afgjort en god start, men der skal komme aktiv handling bagefter.

I Politikens opbygning er der et fint afsnit om den målrettede indsats for børn og unge 
med særlige behov  I denne sammenhæng erindrer vi om den gode debat, vi i 
samarbejde har haft, om inklusionen og de meget stor vanskeligheder denne har haft 
for institutioner og skoler. Inklusionshastigheden er pga. den nye skolestruktur blevet 
forceret og det har betydet, at der ikke alle steder i systemet er taget hensyn til det 
enkelte barns behov ved tildeling af personlig støtte fra faguddannet personale.
Det er en af vore helt store bekymringer.

Børn og unges udvikling og læring:
Byrådets mål er på vej til opfyldelse, men der er stadig mange udviklingsmuligheder.
Dygtighed trivsel og udvikling måles oftest gennem digitale test, (Pisaresultater) og 
via TOPI registrering. Vi tvivler ikke på at disse arbejder udføres, men er usikre på 
hvordan de anvendes. Testene skal give barnet muligheder for at finde positive og 
mindre positive resultater og derved danne basis for næste læringsplan, det vil betyde 
at disse læringsplaner udformes og bruges.

Topi skal skrives/udfyldes 3 gange om året og derefter præsenteres for 
samarbejdsgruppen og forældrene. Det kræver et meget tæt samarbejde i 
medarbejdergruppen og tid til dette samarbejde og det kræver ligeledes en aktiv 
samarbejdsform med forældrene. det er vigtigt at disse resultater præsenteres og der 
handles på de udfordringer, de viser.
Skole-Hjem samarbejdet er i praksis opbygget omkring forældreintra - systemet og de 
meget få korte møder, der er afsat tid til i pædagogers og læreres arbejdsplaner.
Dette for os meget vigtige arbejde er ikke klart beskrevet i praksis i øjeblikket.

Der bør være særlig fokus på trivsel/oplevelser i fællesskaber. Mange børn med 
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særlige behov har svært ved sociale relationer, oplever at det er vanskeligt at finde 
nære venner, og deres handicap kræver så stor indsats at komme igennem skoledagen, 
at de oftest er for trætte til også at skulle klare fællesskab i fritidsinteresser. Derfor er 
det vigtigt, at den professionelle verden er meget bevidst om dette og skaber rammer 
hvor barnet/den unge øves i dette fælles liv.

Vi foreslår, at der ses på muligheder for øget og meget planlagt regelmæssig kontakt 
mellem børnehave/skole og familien, evt. med mulighed for at frikøbe forældrene til 
disse samarbejdsmøder.

De ydre rammer skal vurderes, om de er egnede til de mange nye tiltag som 
skolereformen indeholder.
Børn og unge med handicap har også brug for særlige fysiske rammer. Der bør være 
plads til og mulighed for bevægelsesperioder i løbet af dagen. Der bør også være 
mulighed for at ”afskærme” fra den store gruppe, og selvfølgelig mulighed for 
personlig støtte fra en lærer eller pædagog, ud over den ansvarlige lærer/pædagog.

Den nye teknologi kan være en velsignelse, men også en meget dårlig løsning for 
børn og unge, hvis det ikke er meget planlagt og integret i undervisningen. En Ipad 
/PC-er, må aldrig blive en fast beskæftigelse for ikke at forstyrre.

De beskrevne indsatser er et meget flot mål, blot skal det huskes at skolereformen 
ikke var en spareøvelse, men en reform hvor der skal satses på børn og unges 
udvikling, så der skal planlægges grundigt og afsættes den fornødne samarbejdstid til 
personalet. Afsnittet om børn med særlige behov viser at der tænkes på disse, men 
dette arbejde kræver viden og ofte også ekstra plads.
Inddragelse af frivillig er det moderne mantra, men det forudsætter at de mulige 
frivillige er til stede, i de timer på dagen hvor børnene/de unge har brug for de 
anderledes ”vinkler”/personlige støtte/ny viden.

Sundhedsfremme og tidlig indsats:
Vores tanker om TOPI er beskrevet ovenfor.
TOPI er meget vigtig og et godt redskab, men det kræver tid og indsats at bruge dettte 
system efter hensigten.

Fælleskab-  Børnehave/skole/ hjem er meget vigtigt, der skal efter de sidste dages 
debat i medierne dog huskes på, at det gælder alle forældre, ikke kun de meget 
aktive/krævende forældre med overskud til at ”melde ud om deres barn”.

Aktiviteter, der støtter børn/unge til at deltage i et aktivt fritidsliv bør have 
opmærksomhed hos det pædagogiske personale, og der bør søges aktive 
samarbejdspartnere i fritidsområdet.
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Samarbejde med forældre:
Det er nogle rigtig gode mål, men hvad viser praksis ?
Hvor mange steder i vores institutioner/skoler er der muligheder for alle (eller blot 
nogle af) disse gode forslag: Forældrestøtte til sociale fællesskaber, forpligtende 
samarbejde de voksne imellem, åben og anerkendende dialog fælles handleplaner for 
samarbejde. Alt sammen fantastiske ideer, men alt kræver tid og det er ikke det 
lærere, pædagoger og udearbejdende travle forældre har mest af. 
Forældre til børn med særlige behov har i forvejen en ekstra belastning hjemme og 
rent følelsesmæssigt, de er også ”ramt”.
Hvilke er faringer er der meldt ind om hele dette område.

Sammenhæng og udsyn
Når vi ser på Viborg, er det lidt svært at se disse visioner om samarbejde i nærmiljøet 
med erhvervs-og foreningsliv. Børnehave og skole er ikke placeret i kort afstand fra 
de disse muligheder. Samarbejde kræver tid på virksomhederne, mange 
fritidsforeninger er først ”aktive”, når børnene har fri, og der vil altid være et 
transportspørgsmål og –tid. Ideen er så fin, men praksis er svær at finde.

Fokus på overgangene er som det beskrives uhyre vigtige. Her hjælper TOPI ved 
ovegange: børnehave-skole-ungdomsuddannelse. Der bør også være særligt fokus på 
et meget tidligt forløb for de unge med meget særlige behov, således at der før det 
fyldte 18. år er klare planer og aftaler om videre forløb evt. indeholdende en afgørelse 
om at arbejde hen mod en pension. Dette arbejde bør også indeholde ”strategi” for 
beskyttet beskæftigelse og støtte til aktiviteter.

Disse overvejelser gælder begge afsnit af  ”Lys i øjnene”= de indledende 18 sider og 
indsats på fagområderne.

Dog er der bemærkninger til centraliseringen af Den Psykologiske Pædagogiske 
rådgivning: 
Ved at samle viden hos få eksperter (nedlæggelse af videncentre – samling i PPL) er 
den daglige nærhed til børn med særlige behov blevet meget stor, afstand til kolleger i 
børnehave og skoler er også blevet underlagt mere formelle former. 
Tandplejen er samlet i Sundhedscenteret, det er et fint sted, men det har flytte 
tandplejen fra de store skole, hvor mange børn selv kunne klare tur til tandlægen. Nu 
skal alle transporteres ind til midtbyen, og det er et forældreansvar !!!!
Vi mangler også sundhedsplejen i skolemiljøet.

På handicaprådets vegne 

 Ulla Serup Thomsen
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B og U Handicap Viborgs bidrag til evaluering af ”lys i øjnene”

Overordnet finder vi pjecen for prosa tung, der er alt for meget unødigt tekst.

Side 6: kan helt undværes – det er beskrevet i forordet, samt er indhold i den resterende del.

Side 9: her syntes vi ”det fælles læringsgrundlag” skal inddrages

Alt efter side 19 er ganske unødig prosa, såfremt ALLE forholder sig professionelt til den første del.

Medarbejdere og ledelse på B og U Handicap Viborg



 1. Hvad er vores erfaringer? 
Hvad har virket godt? 

Noget der har virket godt er vi her i afdelingen mere kontinuerligt har i talesat Lys i 
øjnene og bragt tænkningen og retningen i spil i vores hverdag.
At dele viden om hinanden og hinandens kompetencer – både internet og eksternt.

Hvad har vi lært? 

At vi i vores samarbejde har turde påkræve et reelt samarbejde omkring det enkelte 
barn/ung.
At vi får sagt højt hvad vi tænker der skal til i samarbejdet omkring den unge, 
tydeliggøre vores kompetencer og hvad vi kan tilbyde.

Særlige fokus på fællesskab, sundhedsfremme og forældresamarbejde, hvormed 
vores tænkning er kommet i en anden retning.

 2. Hvad har vi opnået? 
Hvad er de vigtigste resultater, vi har opnået? Hvordan kan vi se resultaterne?

At vi er blevet mere opmærksomme på hvordan vi bringer mål og udvikling mere i 
spil og synliggørelse af disse i vores samarbejde omkring de unge.

En større synlighed for de forskellige ansvarsområder, samt sikring af disse bliver 
hos rette områder.

 3. Hvad skal vi gøre? 
Skal vi sætte nye mål på basis af vores erfaringer og hidtil opnåede resultater?

Sikre en synliggørelse af alle samarbejdes flader omkring børn/unge, her tænker vi 
fra niveau 1-5, blive mere vi-vi som fokus tænkning.

 4. Hvad skal vi lære for at lykkes? 
Hvordan kan vi bygge videre på erfaringerne? 

Opret holde vores nysgerrighed på hinandens praksis, og sikre en legalisering af 
denne nysgerrighed, med fælles fokus på det enkelte barn/ung.



Være mere opmærksom på vi gør andet, så frem det vi gør ikke virker, og sikre alle 
forstår det er et fælles ansvar, at sadle om.

Hvad skal vi lære for at nå i mål?

At samarbejde først bliver en succes, når VI samarbejder sammen, om det samme!



Evaluering LIØ PPL – Tværgående 
Drøftet på temamøde PPL 15. september 2017 

1. Hvad er vores erfaringer?  
 Politikken er en del af vores hverdag. 
 Positive input vedr. værdisættet
 Begrebet ”Lys i øjnene” – fælles sprog, vi taler om at børnene og de unge skal have Lys i Øjnene –

det giver fokus på børnenes trivsel – et fælles grundlag. Det er et godt begreb, som vi gerne vil 
have, at det bliver ved med at hedde.

 Den tidlige opsporing fungerer godt  
 LP-analysemodellen fordrer flere forskellige perspektiver - refleksion omkring egen praksis i 

personalegruppen
 At arbejde i fællesskab med flere faggrupper med en tovholder, hvor vi arbejder mod et fælles mål. 

Alle ved hvad alle gør - ingen har sandheden, men alle har en faglighed. Flere sider af barnet kan 
undersøges, vi kommer bredere omkring 

 Det forpligtende samarbejde i DTM - Fælles tværfaglig afsæt – styrket det tværfaglige samarbejde
 DTM er en måde at minimere alle de forskellige faggruppers anbefalinger, at skærpe fokus
 De 5 forskellige niveauer i DTM og ansvarsområderne, der uddelegeres på møderne fungerer godt
 Fokus på deltagelsesmuligheder i sunde fællesskaber er et godt fokus, og vi er godt undervejs. Vi 

har god erfaring med at se på konteksten
 Jo mere vi kender til hinanden – jo mere bliver der brug for os, de skal også vide, at jo mere det 

samarbejde virker, jo mere kalder det på flere ressourcer er der. Samarbejde i forskellige niveauer.
 Tidlig forebyggende indsats/behandling f.eks. cool kids er virksomt 
 Fremskudt socialrådgiver har virket godt
 Større forældreinddragelse – forældrene er som oftest inddraget helt fra starten
 Flere vejledninger, der aldrig er blevet til en sag
 Større udnyttelse af kompetencerne
 Større sammenhæng og bedre koordinering for familierne
 Lærer hinandens kompetencer bedre at kende 
 Flere kommer på legeteket

2. Hvad har vi opnået?
 Bedre kommunikation i hverdagssprog forældre og professionelle imellem. Både mundtligt og 

skriftligt – der er allerede sket udvikling – et fokusområde, som har båret frugt
 Det er lykkedes rigtig godt at få et fælles perspektiv på alle børn, uanset om de er udsatte eller ej
 Øget inddragelse af de voksne, der er tæt på børnene.
 ”Lys i øjnene” er et godt navn for B&U politikken og det er langsomt lykkedes at gøre det til et 

fælles sprog og en fælles forståelse 
 Vi skal hele tiden justere og evaluere
 Fælles afsæt giver styrke
 DTM bliver brugt i praksis
 Vi får et øget fokus på barnet i konteksten. 
 Øget fokus på fællesskabernes betydning 



 Tværfagligt samarbejde og fokus på indsatser på gruppeniveau - erfaring med at f.eks. 
læringskonsulenter får flere henvendelser på klasseniveau. En faktor, at det bl.a. er fordi vi kender 
hinanden nu – vi kender bedre til hinandens kompetencer, det har værdi at vores samarbejde er 
øget. Får hørt lærer/pædagoger om det giver mening det vi laver.

 Der er kommet mere sammenhæng mellem de forskellige indsatser. Vi er på vej i en retning af, at 
der er mere sammenhæng – værdigrundlaget og det at vi er rykket tættere sammen. De 
overordnede indsatser – hvordan er det rent faktisk udmøntet i virkeligheden.

 Indsatsen er blevet tidligere end før, så det ikke er så mange bål og brandslukning. Men stadig 
nogle klumper især omkring overgange, og tænkt mere ind at det er kontinuerligt undervejs. 

 Det kan virke overvældende for forældrene med mange fagpersoner til møderne - men sådan 
virker det ikke altid. Nogle gange bliver nogle fagpersoner sorteret fra til møderne. Måske oftest 
ved de lidt svagere forældre. Måske er denne forestilling mest vores egen og ikke forældrenes. 

 Større fokus på børnefællesskaber – flyttet fokus fra individ baseret indsatser
 Større gennemskuelighed, den røde tråd er tydelig, sammenhængskraft styrket
 Der arbejdes meget på niveau 1 og 2 i institutionerne

3. Hvad skal vi gøre?
 Kunne evt. være ønskeligt med eksempel materiale. Bedre indblik i hvilke overvejelser, der ligger 

bag. 
 Øget fokus på, hvordan vi som professionelle forholder os og kan handle, når vi oplever at vores 

praksis er kommet på afstand af værdierne. 
 At man i værdierne tilføjer – kompetente…voksne, der samarbejder på tværs af fagligheder, 

chefområder og afdelinger
 Øge fokus på barnets stemme? Inddragelse af børn og unge 
 Hvordan kan alle instanser støtte op omkring barnet, så familien ikke falder mellem to stole?
 Vi kan lægge mere på til at arbejde på niv. 4. Niv. 4 bliver lidt ofte sprunget over. At få 

socialrådgiver med skal prioriteres. Her er plads til forbedring på et tværfagligt niveau. Fokus på, 
om der bliver indkaldt til disse møder.

 Der kommer mere fokus på niv. 2 og flere samarbejdsaftaler. Tidlig indsats.
 Dyrke det fælles sprog
 Inddrage pædagogerne/lærerne (børnenes aktører) noget mere. Dem på gulvet skal 

kompetenceudvikles i højere grad via PPL. Evt. gennem indsatsteam fra PPL - processtyring og 
gruppeindsats for de voksne omkring børnene. Opmærksomhed til pædagogerne. Ikke 
sekundærviden, men en viden, der implementeres i hele personalegruppen.

 Mere fokus på barnets behov og stemme - mere barnet fremfor systemet. Hvordan sikrer vi at 
børnenes trivsel sikres. Hvordan sikres aktørperspektivet?

 Huske at inddrage forældrene også på niveau 2, da de er en central ressource
 Vi skal blive bedre til løbende evaluering med dem vi arbejder sammen omkring – hvordan føler de 

det lykkes derude?
 Løbende fokus på at vurdere møderne. Hvad har været godt i denne proces og hvad kan vi tage 

med videre? 
 Vi skal arbejde på større grad af ensartethed omkring møderne – så vi kan lykkes bedre.
 Større fokus på, hvad virker, hvad virker ikke på niveau 2.



 Skoleområdet: vi arbejder ind i andre organisationer, svært at overføre, når man bliver kaldt ind til 
en klasse frem til trin eller skole. Hvordan kan man arbejde mere ind på tværs i en anden 
organisation.

 Fortsat udnytte hinandens fagligheder
 Flere gruppebaserede indsatser
 Blive bedre til at kigge på barnets/børnenes kontekst. Nogle gange skabes der børn i udsatte 

positioner. 
 Vi skal sikre at de rette fagpersoner inddrages
 Indsats tæt på praksis
 Kan vi arbejde mindre administrativt i det forebyggende – lovgivning?
 Vi har måske en tendens til at glemme den almene læring i en tid, hvor der har været meget fokus 

på det fagfaglige. Vi skal også tænke i livsduelighed og ADL (Almen dagligdags læring). Der er f.eks. 
masser af læring i en garderobe.

4.  Hvad skal vi lære for at lykkes? 
 Fælles grundlag for læring bør indgå i værdisættet
 Fokus på relationer i værdisættet
 Fokus på ”Hvad er et sundt fællesskab” – har vi egentligt en fælles forståelse af det?
 OBS på at der er forskellige forståelser i skole og dagtilbud – forskellige forståelser af læring, 

usikkerhed på forventninger. Fælles grundlag for læring kan bruges som afsæt for at skabe en mere 
sammenhængende praksis i overgangen mellem skole og dagtilbud. Evt. fokus på at PPL i deres 
arbejde understøtter implementeringen af grundlag for læring for at ”ophæve den kløft”.

 Blive bedre til at kigge på konteksten – læringsmiljø i forskellige arenaer 
 Fortsat styrke samarbejdet på tværs af afdelinger og forvaltninger 0-18 års området
 Have mere fokus på tværfaglighed i skolen

Ny B&U politik – evt. også som animationsvideo.

Vær opmærksom på længde og lixtal



Dagsorden og referat Dato: 13. september 2017 Tid: 14.00 – 15.30 Sted: M1.4

Mødets titel: fagMED Familie & Rådgivning Referent:  Britta R. Andersen
                                      
Mødeleder: Ole Elbæk

Mødedeltagere:  
Medarbejderrepræsentanter: 
Tove Skærbæk Marcussen, tale-/hørekonsulent (DLF)
Charlotte Boel, psykolog (Dansk Psykologforening) næstform.
Hannah Kjær Laursen, sundhedsplejerske (DSR) 
vakant, socialrådgiver (DS)
Maria Schøler Raadahl Sørensen, socialrådgiver (DS)
Kirsten Nørgaard Pedersen, tandlæge (TNL)
Alis K. Pedersen, klinikassistent (HK)
Dorthe Korsbek Christensen, pædagog (PFF)
Casper Christensen, socialpædagog (SL)
Vakant, Fysioterapeut
Lisbeth Hedegaard, psykolog (Dansk Psykologforening)
Mette Forsberg, psykolog, AMR
Rikke Bonde, pædagog (BUPL)

Ledelsesrepræsentanter: 
Ole Elbæk, Familie- og Rådgivningschef
Lotte Jul Andersen, afdelingsleder, Familieafdelingen
Rikke Halling Mørch, afdelingsleder, Dagbehandling
Karen Stenstrup, afdelingsleder, Sundhedsplejen
Trine Würtz Hansen, leder af Døgnområdet
Rikke Fromberg Beha, afdelingsleder, PPR
Poul Folke Christensen, leder af Tandplejen
Mette Tandrup Madsen, afdelingsleder af Ungeindsatsen

Forbered: 



Fraværende: Dorthe Korsbek Christensen, Pernille Pallesen, 
Caspar Christensen, Rikke Beha, Trine Würtz Hansen, Maria 
Raadahl Sørensen, 

Medbring:  

Punkt Formål med punktet
(- hvad skal vi?)

Proces
(hvordan behandler vi 

emnet)
Varighed Beslutning og deadline 

(referat – hvem gør hvad - hvornår)

1. Godkendelse af referat 
fra 4.5.17 og 22.5.17

5 Godkendt.

2. Budgetforlig Ole orienterer kort om 
budgetforliget og 
betydning for F&R

10 Ole orienterede kort om budgetforliget. Der bliver 
tilført 3 millioner kr. til kt. 6 – Familieafdelingen fra 
2019. I 2017 og 2018 finansierer Familie og 
Rådgivning det selv på kt. 5

3. Opgave- og 
ydelsesbeskrivelse

Drøftelse om processen. Ole fremlægger punktet 20 Der er pt. beskrevet 136 opgaver eller ydelser.
Poul Folke gennemgik kataloget, der er lavet sådan at 
det kan ligge på hver enkelt PC, og så henter den 
dataene i Acadre sagen.
Der var følgende bemærkninger til kataloget:

- Meget smart system. 
- Spm. omkring Indgriben i forhold til hvad….
- Gøre trappestigen tyderligere
- fagMED holdes orienteret om den videre 

proces

4. Evaluering af lys i 
øjnene. 

Opsamling fra de enkelte 
afdelinger – lokalMED. Der 
er fokus på det generelle 
område – de første 19 
sider i Lys i øjnene.

Først summen 2 og 2 og 
derefter i plenum

20 Der var følgende bemærkninger til Lys i øjnene:
     - Mange ord – komprimer den – mere spændende           
læsning

- Noget man bedre kan huske
- Noget andet end kedelig pjece – tænk ud af 

boksen.
- Der er et meget højt lix-tal



Konklusion:
fagMED tænker det skal gøres mere enkelt. Der skal 
være en ramme.
Det skal være en kortere udgave.

5. Mål & Midler

Mål og Midler - 
Tandpleje_Doknr69315-17_v1.DOCX

Mål og Midler - 
Famiileområdet_Doknr69314-17_v1.DOCX

Ole orienterer om 
indsatsområder i 2018

15 Ingen kommentarer efter gennemgang

6. Arbejdsmiljø
- Den kommende 

fælles 
arbejdsmiljødag

5 Der er rigtig travlt med at arbejde med arbejdsmiljø 
efter APV i hele F&R.

7. Grundlaget for læring Udsættes til næste møde

8. Mødeplan 2018 Der foreslås 6 møder i 
2018, hvor det ene møde 
vil være på 2 timer.

Foreslås følgende datoer:
21.2.18    14.00 – 15.30
11.4.18    14.00 – 15.30
6.6.18      13.30 – 15.30
29.8.18    14.00 – 15.30
24.10.18  14.00 – 15.30
12.12.18  14.00 – 15.30

5 Godkendt. Britta booker i kalenderen.

9. Orientering fra ledelse 
og medarbejdere

10 Ledelsen:
Pernille Pallesen er blevet ansat som Teamleder i 
tale/høre afd.



Pernille er næstformand, og der skal vælges en ny 
ml. medarbejderrepr.
Det er fortsat åbent, hvem det bliver. Er man 
interesseret i at blive næstformand, skal man melde 
ind til Lisbeth Hedegaard.

10. Huskepunkter til 
kommende møder:
- Se Årshjul
- Er der punkter på de 
enkelte lokalMED, der 
skal medtages på 
fagMED?
- Punkter til møde med 
- MED-aftalen. Hvordan 
sikrer vi intentionerne i 
MED-aftalen – herunder 
gensidige forventninger. 
(ex. Gennemgang af 
MED-aftalen v/Jørgen 
Enevoldsen  - efterår 
temadrøftelse) 
- Sygefravær (februar)

11. Punkter til videreførelse 
til fag MED eller fælles 
MED 

12. Eventuelt Intet.



Kommende punkt (herunder 
opfølgninger)

Formål med punktet
(- hvad skal vi?)

Proces
(hvordan behandler vi emnet)

Varighed Hvornår skal punktet på?
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